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TEDEN PROMETNE NOSTI 
naj bi pritegnil vsaj k razmišljanju? 

Med 7. in 14. oktobrom je bil tudi letos Teden prometne varnosti, čas, ko naj 

bi udeležence v cestnem prometu na različne načine opozarili na to, da na naših 
cestah še vedno ugasne preveč žiljenj, da vse preveč ljudi čuti posledice prometnih 
nezgod vse življenje, da smo sposobni tudi brez vojne na cestah pobiti za dva 
razreda otrok... Skušamo vplivati na zavest ljudi, jim dopovedati, naj se za volanom 
ne obnašajo po zakonih džungle, naj bodo previdni... Vse zaman, saj so ljudje 
razumna bitja samo toliko, da so si znali lagodno organizirati življenje v družbi, 
nikakor pa toliko, da bi se v njej brez prisile obnašali pametno. 

da ga nimamo. Ukvarjal se je z mladimi 
udeleženci v prometu, jih vzgajal, jim 
dopovedoval. Saj ne da bi se jih vseh 
prijelo vse, kar so jim inštruktorji in 
vzgojitelji naročili! Nekaj pa vendar... 

Navdušenci ali pa tisti, ki se z zagatami 
v prometu srečujejo najpogosteje, so 
tudi letos ob Tednu prometne varnosti 
organizirali celo vrsto opozorilnih in 
vzgojnih akcij. Skušali so vplivati tako 
na otroke kakor na šolnike in starše. 
Predstavili so jim najvarnejšo pot v šolo, 
prikazovali poučne filme o obnašanju v 
prometu, namenjali tej temi tudi prilož
nostne ure pri drugih predmetih (pisa
nje, risanje...), risanje pojavnih površi
nah, staršem so skušali dopovedati, da 
je otrok njihova skrb tudi takrat, ko oni 
mislijo, da so ga prepustili varstvu, vzgo
ji in vplivu šole... Tudi po izteku Tedna 
varnosti v cestnem prometu bodo te ak
cije skušali nadaljevati. 

Nekoč smo sicer imeli organ, ki je 
združeval iste ljudi in organizacije, ki 
sedaj prostovoljno opravljajo te akcije. 
Rekli smo mu Svet za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu. Sedaj ga 
(vsaj pri nas) nimamo več, pa je škoda, 

Javna razprava o širitvi skladišča RAO bo trajala do konca oktobra 
Vsi zbori občinske skupščine so septembra sklenili, da se v naši občini nadaljuje 

(februarja prekinjena) javna razprava o NEK, katere rezultat naj bi bil odločitev 
o širitvi začasnega skladišča nizko in srednje radioaktivnih odpadkov znotraj ograje 
Nuklearne elektrarne Krško. Razprave po krajevnih skupnostih bodo od 17. do 
31. oktobra in se bodo zvrstile tako: 
- v Podbočju: v četrtek, 17. 10. ob 19. uri v kulturnem domu 
- na Senušah: v petek, 18. 10. ob 18. uri v družbenem domu 
- v Leskovcu: v petek, 18. 10. ob 19. uri v osnovni šoli 
- na Zdolah: v soboto, 19. 10. ob 18. uri v KD Bena Zupančiča 
- v Brestanici: v ponedeljek, 21. 10. ob 18. uri v osnovni šoli 
- v Velikem Podlogu: v torek, 22. 10. ob 18. uri v gasilskem domu 
- na Senovem: v petek, 25.10. ob 18. uri v izobraževalnem centru Rudnika Senovo 
- na Gori: v soboto, 26. 10. ob 18. uri v gasilskem domu 
- v Kostanjevici: v torek, 29. 10. ob 18. uri v kulturnem domu 
- v Krškem: v sredo, 30. 10. ob 18. uri v mali dvorani kulturnega doma 

Naj povemo še to, da je krška skupščina takrat, ko se je odločila, da se v občini 
nadaljuje javna razprava, sprejela tudi sklep, s katerim je pooblastila svoj izvršni 
svet, da z republiškim izvršnim sodeluje pri oblikovanju besedila za referendumsko 
odločanje o zaprtju NE Krško. 

LETNEGA SREČANJA ŠOLARJEV 
s predsednikom krške občinske skupščine ob Tednu prometne varnosti 
se je prijel naziv "županov dan", tokrat pa se ga je udeležilo trideset 
otrok, ki so prišli iz vseh šol naše občine v spremstvu mentorjev. Ob 
branju zapisa o lanskem srečanju je župan Vojko Onterzu moral 
priznati, da je problematika, o kateri so se pogovarjali, ostala nere
šena. Gre za gradnjo kolesarskih stez, postajališč, pločnikov, BMX 
steze... "Za odpravljanje vseh naštetih pomanjkljivosti bo moral izvr
šni svet verjetno pripraviti posebno akcijo," je ob zaključku poročanja 
ugotovil predsednik krške skupščine in dodal, da otroci sicer niso 
delegati, imajo pa kot prihajajoča generacija pravico, da njihov glas 
pride v skupščino - preko odraslih delegatov ali pa ob otroškem 
parlamentu, ki bo v kratkem. 

Otroci so v svojih poročilih in zahtevah izhajali iz problemov lastne
ga okolja, vsaka šola zase: 

Tadeja iz OŠ Senovo je poočitala še vedno neurejeno in nevajno 
cesto med Brestanico in Senovim. ki da ni nikakršna pot v Evropo. 
Zavedajo se. da ta cesta ni lokalna, da so zanjo dolžni skrbeti na 
republiški ravni, zato pa se jim je zdelo potrebno opozoriti, da so 
tudi republiški funkcionarji del svojih (zmagovitih) glasov dobili tudi 
na Senovem! 

Aleš in Damjan z Vidma sta opozorila, da otroci tam nimajo pro
stora za svoj trenutno najmodernejši šport - rolkanje. Na cesti so 
ogroženi, s parkirišč in avtobusne postaje jih preganjajo... Želijo si 
rolkarski poligon z rampo. za del svojega projekta pa so našli že tudi 
sponzorja! 



. Naš glas 13, 17. oktober 1991 

Primož iz OŠ Brestanica je ponovil lanska vprašanja: potrebno 
ogledalo pri veterinarski postaji, preusmeritev prometa, ki sedaj teče 
mimo šole, obnovitev cestnoprometnih oznak skozi Brestanico, do
slednejše in strogo nadziranje upoštevanja omejitev hitrosti. 

Jože iz OŠ Podbočje je potožil, da so leseni most pri Brodu pričeli 
popravljati že avgusta, da so obljubili zaključek del do oktobra, sedaj 
jim pa še zlepa ni videti konca. Zato morajo otroci v šolo peš. saj 
kombi čez most ne more. za vožnjo preko Kostanjevice pa ni denarja. 
Predlaga tudi, da bi na križišču pri Križaju postavili ogledalo in da 
bi na cestišče ob njihovi šoli naslikali ustrezne opozorilne oznake. 

Šolarji iz Kostanjevice so 9. oktobra pripravili protestno zapo
ro čez most na Studenskem potoku: ograja je previsoka, nekaj 
je manjka, okrog mostu je delovišče, promet je velik... 

Janja iz OŠ Kostanjevica se je tudi obregnila ob promet čez mostove, 
saj so ti tudi pri njih leseni, slabo nevzdrževani. nepravilno obreme
njeni. Rešitev je seveda (sicer že načrtovana) obvoznica, dotlej pa 
intenzivnejši nadzor prometne policije. Ravno tako zahtevajo kosta-
njeviški otroci ureditev ograje ob Studenskem potoku (pred šolo). 

Janja iz OŠ Raka je potožila, da pisanje plakatov o varni poti v 
šolo ne zaleže kaj prida, ko pa je njihova cesta dirkališče. Zato 
zahtevajo postavitev omejitvenih znakov in pogostejši nadzor policije. 

Petra iz OŠ na Vidmu je v imenu svojih sošolcev izrazila nezaupanje 
sedanji skupščini in kritizirala oblast, ki da je sokriva sedanjega stanja 
na cestah. Rezultat tega sta tudi dve nesreči s smrtnim izidom. 

Brigita iz OŠ M. Rostoharja je opozorila, da bi morali pri prodajalni 
na Resi zarisati prehod za pešce. Pogovarjamo se o različnih stvareh, 
nekatere so tudi težko uresničljive, a označevanje prehoda za pešce 
vendarle ni pretiran strošek! 

Damjan iz OŠ Koprivnica je povedal, da njegovi vrstniki terjajo 
ureditev ceste pri šoli, ki je sedaj nepregledna. 

Vanja iz OŠ Leskovec je v imenu svojih sošolcev povedala, da 
potrebujejo pločnik in javno razsvetljavo na Gmajno. 

Na marsikatero vprašanje je otrokom odgovoril krški župan, 
marsikaj je tudi obljubil, a povzemimo tu le nekaj drobcev iz 
razgovora s šolarji in njihovimi mentorji: gradnja ceste med 
Brestanico in Senovim je v republiških načrtih že tri leta, a 
letos je denarja iz znanih razlogov zmanjkalo., V Leskovcu 
bodo lahko razmišljali o gradnji pločnikov takrat, ko bodo 
otroci prepričali svoje starejše, naj vendarle v ta namen odsto
pijo (prodajo) dva potrebna metra od svojega vrta. Strinjal 
se je tudi s potrebo po gradnji kolesarske steze, le da je to 
zahteven projekt in bi zaradi njega ponekod morali celo rušiti 
hiše. Poudaril je tudi potrebo po tem, da bi na več mestih 
postavili ustavljalce, t.i. mrtve policaje - naprave, ki že s 
svojim obstojem postavijo pred voznika izbiro: vožnja v skladu 
z omejitvijo hitrosti ali pa poškodovan avto! 

Očitno na videmski šoli ni učiteljev iz Dolenje vasi, otroke 
pa, ki od tu hodijo v njihovo šolo, so pozabili vprašati, ali 
jih kaj tišči. Zato je v njihovem imenu (za poln avtobus jih 
je) župan opozoril na nesmiselno urejen promet čez železniški 
prehod v Pesjem, na regionalno, zelo obremenjeno cesto Zi
dani most - Zagreb, ki nima pločnika, čeprav morajo nekateri 
otroci po njej redno hoditi kar daleč do doma! Ob drvečih 
težkih tovornjakih in osebnih avtomobilih. Vozniki pa pritiska
jo na plin kot za stavo. 
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oproščeno temeljnega in posebnega davka od prometa proizvodov na podlagi mnenja Republiškega sekretariata za informiranje št. 
23-91 z dne 25. junija 1991 - Za točnost podatkov in informacij, ki so objavljeni kot uradna obvestila, pojasnila ali strokovna gradiva, 
odgovarjajo posamezne službe, organi oziroma strokovni delavci, ki so pod temi besedili podpisani. - Rokopisov in slik ne vračamo. 
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TRAKTORJI SO ŽE DOLGO ČASA EISA 
kritičnih točk varnosti v prometu. Problemi v zvezi z njimi se začnejo 
že pri tistih, ki jih upravljajo, saj so to včasih prav negodni otroci, 
ki nimajo ne izkušenj in ne fizične moči, da bi bili kos mehanskim 
prenosom. Problematična je tudi oprema traktorjev: loki, kabine, 
svetlobna signalizacija, zavorni in krmilni mehanizmi, gume... Skrat
ka, na nekaterih traktorjih je lahko tudi vse hkrati v katastrofalnem 
stanju. 

Po besedah krškega občinskega sekretarja za notranje zadeve. Fran
ca Pavlina, v zadnjih 5-8 letih na tem področju nismo naredili ničesar. 
Vzrokov za to je kar nekaj: rezervni deli so dragi, lastniki pa malo
marni, zavarovalne premije so visoke, zato se tudi registraciji ogibajo. 
S tem se seveda ognejo tudi obveznemu letnemu tehničnemu pregledu. 
Registracija traktorjev je namreč obvezna samo, če so ti osnovno 
sredstvo ali če se uporabljajo na javnih prometnih površinah. Trenutno 
je v naši občini 4 do 4.5 tisoč traktorjev, a natančnih podatkov o tem 
nima nobena služba. Zato so sklenili problem reševati pri začetku, 
pri zakonskih določbah. Doseči je treba, da bodo vsi traktorji obvezno 
morali biti registrirani, saj se več ali manj vsi gibljejo tudi pojavnih 
prometnih površinah vsaj občasno. Zavarovalnice naj bi preverile 
možnosti za znižanje svojih premij, s čimer bi olajšale registracijo 
traktorjev. Del t.i. kmetijskega dinarja naj bi v obliki subvencij name
nili pomoči pri nabavi rezervnih delov. Tako akcijo smo v krški občini 
že imeli (8 let bo tega) in vsi, ki so v njej aktivno sodelovali (mehaniki, 
miličniki...), trdijo, da se je stanje začelo naglo izboljševati. V zim
skem času naj bi pospeševalna služba namenila nekaj predavanj tudi 
temu področju in ga osvetlila z vseh aspektov (vzdrževanje, varnost, 
zavarovalništvo, olajšave). Morda se bo veriga dogodkov potem za
sukala na bolje. Sedaj je namreč v prometnih nesrečah udeleženih 
res samo 1 % traktorjev, a so posledice v njih tako hude, da se 
zabrišejo vse razlike! 

IZ LANSKEGA LETA JE VSEM, KI SO ZA 
to dolžni skrbeti, ostala obveznost, da bodo zagotovili ureditev manj
kajoče cestnoprometne signalizacije, vsaj na kritičnih mestih. Pri 
OSNZ smo od sekretarja Franca Pavlina izvedeli, da je že naročenih 
150 znakov, ki naj bi bili na svoja mesta postavljeni do konca leta. 
Izboljšali naj bi tudi vzdrževanje prometnih znakov, doslej so namreč 
samo člani občinskega izpitnega centra zapisali 37 točk, kjer je signa
lizacija pomanjkljiva. Popraviti bi jih morala upravljalca cest, t . j . 
Kostak na lokalnih. Cestno podjetje pa na regionalnih cestah. Nadzor 
je seveda dolžnost upravnih delavcev. 

NEDELEGATSKO VPRAŠANJE: KAKO 
se je lahko zgodilo, da je na regionalki Krško - Drnovo med novim 
Petrolovim servisom in avtobusnim postajališčem nasproti Kovinarske 
nastalo tako nevarno nedokončano križišče? 

DRUŠTVO KADROVSKIH 
DELAVCEV V POSAVJU IN 

SEKRETARIAT ZA GOSPODARSKO 
INFRASTRUKTURO OBČINE KRŠKO 

ORGANIZIRATA 
POSVET 

"STANOVANJSKI 
ZAKON PO NOVEM" 

Posvet bo v torek, 5. novembra 1991 ob 16. uri v kultur
nem domu v Krškem. 

Strokovni izvajalci bodo: 
- Mira Bccele, pomočnica ministra za varstvo okolja in 

urejanje prostora Republike Slovenije, 
- Anita Hočevar, samostojna svetovalka pri ministrstvu in 
- Nevcnka Kanduč, samostojna svetovalka pri ministrstvu. 

KOTIZACIJE NI! 
Vabljeni! 
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Izvršni svet in obrtna zbornica občine Krško: 

Kako zagotoviti razvoj 
obrtništvu !? 

Sredi novembra je krški izvršni svet sklenil, da bo na eni svojih naslednjih sej 
skupaj z izvršnim odborom skupščine Obrtne zbornice Krško obravnaval izključno 
problematiko samostojnega osebnega dela (obrti). Seja je bila 24. septembra, njeno 
vsebino pa smo strnili po točkah, tako kot je predsednik obrtne zbornice, gospod 
Ivan Molan, zbranim predstavil problematiko. 

Položaj obrti v občini Krško po volitvah v 
letu 1990 (skozi statistične ugotovitve) kaže, 
da je število obratovalnic v občini Krško naj
hitreje naraščalo v obodobju od leta 1976 do 
1980. V naslednjih letih je bila rast precej 
upočasnjena, od leta 1985 dalje pa število 
obratovalnic spet hitreje narašča. Zlasti v le
tih 1990 in 1991 se je število obratovalnic 
precej povečalo, največ v trgovini, najmanj 
pa na področju prometa (avtoprevozniki). V 
občini Krško je trenutno 455 obratovalnic in 
490 v njih zaposlenih delavcev, kar pomeni 
1,08 delavca na obratovalnico (povprečje v 
Sloveniji je 0,97 delavca). Tudi rezultati po
slovanja obratovalnic so najugodnejši v obdo
bjih, ko je bila davčna politika obrti najbolj 
naklonjena. Pri tem je bilo najugodnejše leto 
1988. Takrat so višino priznanih davčnih olaj
šav v odnosu do ustvarjenega prihodka pove
čali, zmanjšali pa so tudi predpisani davek iz 
naslova gospodarske dejavnosti. 

Osnovni cilji razvojne politike Slovenije bi, 
v skladu s pričakovanji krške obrtne zbornice, 
morali biti: povečanje deleža obrti v celotnem 
družbenem proizvodu Slovenije in občine 
Krško, števila zaposlenih v obrti, razširitev 
javnih pooblastil tako slovenski kakor krški 
obrtni zbornici. Po prepričanju obrtnikov 
mora združevanje v zbornico postati obve
zno, ta ustanova mora postati partner državi. 
V skladu s to zahtevo si njeno vodstvo želi 
nazaj tudi pooblastila, ki jih je zbornica nekoč 

že imela: vodenje registra obrti, izdajanje do
voljenj za uvoz. za pridobitev osnovnih sred
stev in repromateriala, potrdil o oprostitvi 
plačevanja tarif, evidentiranje pogodb, ki jih 
sklepajo zadruge in obrtniki, izdajanje spriče
val za mojstrske in pomočniške izpite ter 
preizkusi znanja. Zbornica bi morala sodelo
vati tudi pri pripravi zakonov in odlokov, ki 
urejajo njeno področje dejavnosti. Po bese
dah krških obrtnikov mora Ustava Republike 
Slovenije zagotoviti temelj za celovito statu
sno ureditev obrti, pri čemer bi moral obrtni 
zakon določiti le dejavnost in pogoje za njeno 
opravljanje, ne bi pa vseboval nobenih ome
jitev. 

Vlada naj (tudi v sodelovanju s tujimi ban
kami) subvencionira obrestne mere pri nalo
žbah v obrt. Sredstva za subvencije bi morali 
zagotoviti v republiškem proračunu, za naj
pomembnejše projekte pa je treba omogočiti 
moratorij za vračilo glavnice (najmanj 1-2 le
ti). Poiskati je treba vse možne vire investi
cijskih sredstev in del naj bi jih bil nepovra
ten. Obrtnike seveda tudi zelo jezi, ker v 
podjetjih, za katera oni pogodbeno opravljajo 
delo, redno odrivajo njihove račune na zadnje 
mesto. Zato so zahtevali zagotovila, da bodo 
najprej poravnane njihove terjatve in šele 
nato osebni dohodki delavcev. Pri uvozu naj 
bi zagotovili popolno izenačitev gospodarskih 
subjektov, sprostiti uvozne režime, uskladili 
carinske stopnje z evropskimi, zagotovili 

prost dostop do deviz vsem subjektom za 
potrebe njihovega poslovanja, zagotovili te
koče plačevanje vseh obveznosti do tujih po
slovnih partnerjev (možnost gotovinskega 
prometa s tujino). Banke morajo obrtnike 
obravnavati kot gospodarske subjekte ter jim 
sproti izvrševati brezgotovinska plačila z nji
hovih deviznih računov. 

Zakon o dohodnini mora uvesti ali spreme
niti predvidene olajšave za vse začetnike, ki 
jih še niso izkoristili, za novo zaposlene delav
ce pri obrtnikih, določiti mora višji odstotek 
znižanja davčne osnove za vlaganje lastnih 
sredstev v nabavo, rekonstrukcijo in moder
nizacijo osnovnih sredstev ( zdaj znaša le 10 
% ) . Obrtniki naj bodo glede priznavanja stro
škov reprezentance izenačeni s pravnimi ose
bami, omogočiti jim je potrebno medletno 
znižanje (ali zvišanje) akontacij davka glede 
na spremembo obsega poslovanja, dokler pa 
ni zagotovljena finančna disciplina pri plače
vanju, bi morali ukiniti blokade žiro računov 
obrtnikov oziroma obrtniku pustiti na žiro 
računu sredstva za nemoteno poslovanje, iz
plačilo osebnih dohodkov pri njem zaposle
nim delavcem. Ne bi jim smeli zaračunavati 
zamudnih obresti, če še niso prejeli plačil za 
svoje izdelke ali storitve. Med zahtevami 
krških obrtnikov sta tudi tisti, po katerih je 
treba spremeniti občinski odlok o davku na 
premoženje in dediščine (t.j. zmanjšati ob
davčitev za loka), ki ga lastnik objektivno ne 
more dati v najem). Nekaj pripomb smo sli
šali tudi na račun dnosov delavcev Občinske 
uprave za družbene prihodke Krško, ki da 
bi morali biti bolj korektni, ne bi pa imeli 
obrtniki nič proti. če bi pri teh delavcih zazna
li nekoliko več spoštovanja do sebe in do 
svojega dela. 

Seveda so se krški obrtniki obregnili tudi 
ob sedanjo davčno politiko. Prispevki da so 
visoki in ne spodbujajo zaposlovanja. Zato 
bi morali obrtnikom za najmanj leto dni od
pisati prispevke iz bruto osnove za vsakega 
na novo zaposlenega delavca ob pogoju, da 

Člani krškega izvršnega sveta in izvršnega odbora Skupščine obrtne zbornice Krško med skupno sejo v prostorih Obrtne 
zbornice 
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bi mu obrtnik zagotovil delo vsaj 2 leti. Pro
metne davke je treba popolnoma izenačiti 
pri vseh gospodarskih subjektih, določiti mi
nimalno število tarifnih razredov, stopnje 
davka izenačiti s stopnjami sosednih držav in 
bistveno poenostaviti prometno-davčne evi
dence, ki da pogosto pomenijo le prepisova
nje enih in istih, na drug način dostopnih 
podatkov. 

Spremembe na področju dslovne zakono
daje naj bi obrtniku omogočile odpust delav
ca, če se spremenijo pogoji, zaradi katerih je 
ta sklenil delovno razmerje predvsem, če se 
zmanjša obseg dela. Sedaj si obrtniki prepro
sto ne upajo zaposlovati delavcev, saj jim je 
jasno, da (če ni dela) zanje ne morejo zago
toviti zajamčenega dohodka. Jezni so tudi na 
sindikalne akcije in kolektivne pogodbe. Te 
določajo najnižji osebni dohodek, ki ga mora 
obrtnik izplačati svojim zaposlenim, v pov
prečju za 30 % višji od izhodiščnih dohodkov 
po splošni kolektivni pogodbi, enako velja 
za pripravnike. Tudi za nadomestilo v prime
ru odsotnosti z dela naj bo osnova izplačani 
osebni dohodek oziroma zavarovalna osnova 
v zadnjem mesecu pred mesecem, v katerem 
je nastala začasna odsotnost z dela, delovnim 
invalidom pa naj bi poleg obrtnika pomagal 
iskati delovno mesto tudi zavod za zaposlova
nje. V primeru, ko se delavci usposabljajo 
pri Teritorialni obrambi Slovenije je treba za 
čas njihove odsotnosti obrtniku odpisati pri
spevke. 

Novo izobraževanje za obrt naj bo v okviru 
modificirane vajeniške šole, razmerje med 
strnjenim vzgojnoizobraževalnim procesom v 
obratovalnici obrtnika in šolskim delom naj 
bo 50:50, za redke in specifične poklice pa 
naj se še poveča v korist praktičnega dela. 
Pripravništvo na poklicni stopnji je treba uki
niti in uvesti pomočniške izpite, uvesti nada
ljevalne programe (predvsem mojstrske) in 
postopno ustanoviti višje in visoke obrtne šo
le. Pri določanju politike izobraževanja mora 
sodelovati obrtna zbornica. Udeleženci se
stanka so slišali tudi predlog, ki temelji na 
velikem številu mladih, katerih mnogi se letos 
niso uspeli vpisati v nadaljnji študij in ne najti 
zaposlitve. Njim naj bi položaj olajšali s (vsaj 
delnim) financiranjem ali kreditiranjem izo
braževanja za pridobitev produktivnega zna
nja. 

Iz vrst avtoprevoznikov smo slišali zahteve, 
da naj bo možno plačilo cestnih taks v več 
obrokih, mednarodni cestni transport naj bo 
urejen, uvoz vseh gospodarskih vozil naj bo 
liberiziran. osnovne carinske stopnje za oko
lju prijaznejša vozila naj bodo vsaj znižane, 
če jih že ni možno odpraviti. Avtoprevozniki 
se zavzemajo tudi za ukinitev preventivnih 
pregledov in zmanjšanje vodenja nekaterih 
evidenc, za enotne oznake prevoznikov, 
zmanjšanje administracije in za uskladitev na
ših predpisov s predpisi EGS. Nekaj zelo pi
krih smo slišali tudi na račun tega. ker inve
stitorji že sicer sila razredčena prevozniška 
dela (v naši občini), oddajajo prevoznikom 
od drugod. Tako dobršen del njihovega član
stva letos ni zabeležil skoraj nikakršnega pro
meta. 

Gostinci so terjali, naj bodo z novim zako
nom o gostinstvu sprejeti tudi podzakonski 
akti z novimi uzancami v gostinstvu, z davčno 
zakonodajo je treba spodbuditi investicije v 
kakovostno gostinsko ponudbo, z novimi re
publiškimi predpisi naj bi znižali nesorazmer
no visoke stopnje prometnega davka od pijač 
v gostinstvu, s spremembami pravilnika o vo
denju poslovnih knjig pa naj bi poenostavili 
vodenje nekaterih dvojnih evidenc. Ponovno 
je potrebno uvesti tudi ocenjevanje gostinskih 
obratov. Sedanja zakonodaja bo (skupno z 
gospodarsko krizo, ki pesti ljudi), izničila vsa 
prizadevanja gostincev za dvig kakovosti po
nudbe, za uveljavljanje kulinarike, za razvoj 
turizma... 

Na sestanku je bilo veliko besed tudi o 
bančni politiki posojil, o razdelitvi t.i. razvoj
nega dinarja, o težavah z nakupom deviz pri 
uvozno izvoznih poslih... Eden izmed obrtni
kov je direktorju Ljubljanske banke postavil 
hipotetično vprašanje: Pri vaši banki sem vzel 
posojilo v višini 40.000 DEM in ga vračam 
skupaj z obrestmi. Iastočasno pa je pri vas 
na moji devizni knjižici blokiranih 40.000 
DEM; kdo je sedaj komu in koliko dolžan!? 
Kar zadeva razdelitev sredstev razvojnega di
narja, so obrtniki trdili, da bi ta sredstva 
morala biti nepovratna, predsednik izvršnega 
sveta pa. da mora vsak denar vrniti v proti
vrednosti. Na to smo slišali zagotovilo, da se 
tudi nepovratna sredstva vračajo, le po drugi 
poti: preko plač, davkov, novih delovnih 
mest... 

Ravno tako smo slišali tudi odgovor obrtni
kov na očitek članov izvršnega sveta, da ne
kateri sploh niso izkoristili sredstev posojila, 
ki jim je bilo dodeljeno v prvem krogu (o 
tem smo pisali v prejšnji številki Našega glas-
da). Eden od obrtnikov je zatrdil, da je od 
razgovora o razdelitvi teh sredstev pa do de
janske razdelitve preteklo dosti časa in sred
stva so se razvrednotila. Čeprav so obresti 
manjše od bančnih je jemanje posojila le pre
veliko tveganje, saj so dogajanja na tržišču 
vsem znana. Tudi o obrestih banka menda 
ne daje natančnih podatkov, obrtniki nimajo 
orientacije o tem. kaj pravzaprav tako poso
jilo pomeni in zato je marsikateri od svoje 
vloge odstopil. 

Pri pisanju o razdelitvi posojil smo v zadnji 
številki Našega glasa naredili tudi napako, 
saj število točk, ki so posameznemu prosilcu 
pripadle po objavljenih kriterijih, še ne pome
ni nujno tudi dodelitev posojila. Namenoma 
smo se hoteli ogniti objavljanju tega, kdo je 
posojilo prejel in kdo ne. Sedaj to napako 
popravljamo. Posojila iz sredstev razvojnega 
dinarja niso prejeli: Miran Dvojmoč, Vida 
Mešiček, Stanko Arh, Franc Kukovica in Lju
bo Potočnik, medtem ko je Dragotin Radej 
kot član komisije za razdelitev sredstev od 
svojih vlog odstopil in se posojilu še med 
postopkom odpovedal. Med podjetniki poso
jila nista prejela: Proizvodno in trgovsko po
djetje Atom in Renivvaks. 

Slišali smo tudi dodatno mnenje: sredstva, ki 
so jih v prvem krogu namenili pospeševanju 

obrti, so v občinskem proračunu velika po
stavka, so pa na voljo še druge možnosti. To 
so sredstva raziskovalne dejavnosti, sredstva, 
namenjena komunalni infrastrukturi, tista iz 
sklada stavbnih zemljišč, od najemnin ali iz 
zavoda za zaposlovanje. Vsa ta sredstva lahko 
obrtniki in podjetniki vsaj delno uporabijo 
tudi kot razvojna, če jih bodo uspeli pridobiti 
na načine, ki jih predvidevajo ustrezni norma
tivni akti. 

Na koncu dokumenta z zahtevami, ki so 
ga pripravili obrtniki, je zapisano: "Ob spre
jemu zgoraj navedenih ukrepov se tudi obr
tništvo zavezuje, da bo v zelo kratkem času 
izboljšalo svoj položaj. S tem programom ob
stajajo povsem realne možnosti za doseganje 
ciljev, to je predvsem povečanja deleža obrti 
v družbenem proizvodu naše občine na naj
manj 10 % (v letu 1989 samo 4 %) in nadalj
njega zaposlovanja novih delavcev." To pa 
je končno bil osnovni cilj sestanka. 

1 Darko Petrovič I 

Kot desetletni fantič je prvič sedel v tek
movalni kajak, zadnjo soboto v septembru 
pa zadnjič. Reka Sava mu je bila drugi 
dom, njena voda gaje, stanujočega tik ob 
rečni strugi, kaj kmalu zvabila v tekmoval
ni čoln, med tiste mlade tekmovalce krške
ga kluba, ki so v skromnih razmerah, a z 
veliko ljubeznijo in predanostjo orali ledi
na temu športu v krški občini. Skupaj z 
njimi je spoznaval vse slovenske reke in 
večkrat je potoval po domovini in na tuje, 
zamaknjen v vodne tokove, njihovo hitrost 
in vrtince, ki so mu bili izziv in jih je vse 
do zanj usodnega dne zmagoval kot eden 
najboljših mladih kajakašev spustašev. 

Pokojni Darko Petrovič ni bil le najboljši 
mladi tekmovalec krškega kluba, marveč 
je sodil tudi med obetavne slovenske kaja-
kaše. Nase je opozoril že v pionirski kon
kurenci, saj je bil kar dvakrat zapored re
publiški prvak, bil je zmagovalec sloven
skega pionirskega pokala, uveljavil pa se 
je tudi na državnih prvenstvih. Njegova 
nesrečna smrt na Savi Dolinki ni pretresla 
samo njegovih klubskih tovarišev, marveč 
celotno mlado družino slovenskega kajaka
škega športa. Vsem bodo njegovo življe
nje, delo in tekmovalni dosežki ostali v 
trajnem spominu. 

Vodstvo in tekmovalci KKK Krško 
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SKUPŠČINSKE DELEGATSKE INFORMACIJE 

POVZETKI 
DELEGATSKIH 

GRADIV 

Sklic zasedanja 
zborov SO Krško 

Skupno zasedan je zborov S O Krško b o v 
čet r tek , 24 . ok tobra 1991 in se bo zače lo o b 
15. uri . 

Na dnevnem redu bodo: 
- odgovori na delegatska vprašanja ter nova vpra

šanja in pobude, 
- informacija o rezultatih poslovanja gospodar

stva občine Krško v obdobju od 1. 1. do 30. 6. 
1991, 

- poročilo o izvajanju programa javne porabe po 
dejavnostih v občini Krško, 

- predlog Odloka o zazidalnem načrtu Dorc-Bre-
stanica, 

- predlog odloka o organiziranju PGE Krško, 
- predlog možnih lokacij za preselitev Romov iz 

Kerinovega grma, 
- predlog sklepa o imenovanju delegata v galerij

ski svet Galerije Božidarja Jakca Kostanjevici, 
- razno, v tem: informacija o iskanju in izboru 

možne lokacije za deponijo komunalnih odpad
kov v občini Krško. 

Izvršni svet SO Krško 

Odgovori na 
delegatska vprašanja 

Občinski sekretariat za go
spodarsko infrastrukturo od
govarja na vprašanje Jožeta 
Stibriča, delegata v zboru kra
jevnih skupnosti: 
Projekt pločnikov ob regional
ni cesti Krško - Brežice 

Idejni projekt za pločnike je 
naročen. Pogodba je bila podpi
sana 30. 9. 1991. 
Železniška postaja Libna s pe
ronom, podhod pod železnico 
in zasuto cestišče 

Po dogovoru s predstavnikom 
Železniškega gospodarstva 

Ljubljana, Sekcije za vzdrževa
nje prog smo poslali 2. 9. 1991 
dopis, na podlagi katerega naj 
bi bil določen termin sestanka. 
Po osebnem posredovanju 
predsednika SO Krško Vojka 
Omerzuja je bil sestanek 26. 9. 
1991 v prostorih občine Krško. 
Na sestanku smo se dogovorili: 
- da se železniški prehodi asfal

tirajo takoj po dotrajanosti 
pragov, 

- da se napiše zahteva Železni
škemu gospodarstvu Ljublja
na za ureditev odvodnjavanje 
ob železnici in da se očisti ce

sta ob njej, 
- da se napiše dopis za ponovni 

sestanek s predstavniki Žele
zniškega gospodarstva Ljub
ljana, sekcije za vzdrževanje 
prog, 

- da se z nadzornikom proge 
določijo ključne točke proge 
v kilometrih. 

Čiščenje potoka na območju 
železniške proge 
Predstavnika Vodnogospodar

skega podjetja Novo mesto, g. 
Pavlin in g. Parkelj, sta si ogleda
la omenjeni odsek struge potoka 
dne 20. 9. 1991 skupaj s pred
stavnikom KS Dolenja vas g. Vo-
dopivcem. Dogovorjeno je bilo, 
da se skuša potok očistiti iz na
slova vzdrževanja vodotokov, 
krajevna skupnost pa naj za to 
dostavi pisno zahtevo Vodnogo
spodarskemu podjetju Novo 
mesto. 

KO 

DA LJUDJE VEČINOMA ŠE NISO ZA RADI-
kalno trganje nekdanjih vezi, sploh pa ne takih, ki so že same 
zvodenele, se je pokazalo v skupščini konec avgusta, ko je Danilo 
Siter predlagal, naj SO Krško razveljavi listino o pobratenju z Bajino 
Bašto. Kljub temu da med občinama že leto dni ni več nobenih 
stikov, se večina delegatov ni odločila za tak ukrep. Ni treba hiteti, 
so menili, če pa bo postalo neizogibno, bo še vedno dovolj časa, 
da se to stori. Sploh pa je treba počakati, da se razbeljene strasti 
ohladijo, potem bomo zares videli, pri čem smo. 

Na nekaterih tablah, ki ob vstopih v našo občino obveščajo, s 
katerimi občinami je Krško sklenilo dogovore o pobratenju ali sode
lovanju, je ime Bajine Bašte prekrito z lepilnim trakom, na drugih, 
kot na primer na tej pri Drnovem, se ga še da prebrati. Samo kot 
spomin na tisto prijetno v starih časih ali tudi kot upanje, da bo 
pretrgane vezi nekoč mogoče zakrpati? 
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Občinski sekretariat za go
spodarsko infrastrukturo od
govarja Jožetu Požunu, dele
gatu zbora krajevnih skupnosti: 
Cesta Senovo - Brestanica 

Za cesto Senovo - Brestanica 
so projekti v zaključni fazi. Z Re
publiško upravo za ceste Ljub
ljana pa tečejo pogovori o naj
emu kredita za realizacijo izved
be. 
Cesta Senovo - Bohor 

Cesta Senovo - Bohor je bila 
prijavljena na natečaj za pridobi
tev sredstev za demografsko 
ogrožena območja, vendar tega 
denarja do sedaj še ni. Obljublje
na so bila tudi republiška sred
stva iz naslova SLO, vendar tudi 
teh do sedaj še ni bilo. 

Občinski sekretariat za dru
žbene dejavnosti odgovarja na 
vprašanje Jožeta Stibriča v 
zvezi s šolskim prevozom otrok 
iz Spodnjega Starega Grada: 

Prevoz je urejen in vključen v 
program. Težave v zvezi s pro
metno ureditvijo oziroma signa
lizacijo, ki so se pri tem pojavile, 
so ustrezno rešene. 

Občinski sekretariat za 
kmetijstvo, gozdarstvo in ve
terino odgovarja Jožetu Stibri-
ču, delegatu zbora krajevnih 
skupnosti: 
Ureditev - očiščenje struge 
potoka pod železniško progo 
v Starem Gradu 

Po razgovoru s predstavni
kom KS Dolenja vas si je maja 
1991 potok ogledal g. Gazvoda, 
predstavnik VGP Novo mesto. 
Ugotovil je, da odvodnja iz ob
stoječe depresije ni mogoča ozi
roma je povezana s prevelikimi 
stroški, kijih ni mogoče pokriti. 

Po postavljenem delegat
skem vprašanju smo opravili 
tudi razgovor z g. Greinom iz 
VGP Novo mesto, in ta nam je 
svetoval, da pisno delegatsko 
vprašanje odstopimo njim v 
obravnavo. To smo 9. 9. 1991 
tudi storili in predstavniki VGP 
se bodo direktno povezali s kra
jevno skupnostjo Dolenja vas. 
Sanacija gramozne jame v 
Starem Gradu 

Sanacija gramozne jame in 
opuščenih zemljišč v bližini 
kmetije Lončar v Starem Gradu 
se bo reševala kompleksno z 

načrtovanimi agrarnimi posegi. 
V dolgoročnem planu občine 
Krško za obdobje 1986-1995/ 
2000 je na območju Starega 
Gradu načrtovana agromeliora
cija v kompleksu na površini 250 
ha, za kar bomo pridobili repu
bliška sredstva. 

Posameznih manjših površin 
ni mogoče agromelioracijsko 
posebej obravnavati oziroma 
zanje ni mogoče pridobiti na
menskih sredstev. 

Občinski sekretariat za jav
ne finance odgovarja na vpra
šanje Nika Žibreta (ZKS) oziro
ma Jelke Zidarič (ZZD): 
Poročilo o izvajanju programa 
dela IS 

Poročilo o izvajanju programa 
dela IS oziroma o izvajanju pro
računa občine je že posredova
no v skupščinsko razpravo in bo 
obravnavano na seji dne 24.10. 
1991 pod točko "Poročilo o iz
vajanju programa javne porabe 
po dejavnostih v občini Krško". 
Valorizacija OD v družbenih 
dejavnostih 

Valorizacija OD v šolstvu, 
otroškem varstvu, kulturi je bila 
naknadno realizirana, enako kot 
v upravnih organih. Naknadno 
zato, ker smo prejeli sklep IS 
Skupščine Republike Slovenije 
potem, ko so bile plače v teh 
dejavnostih že izplačane. 

Občinski sekretariat za raz
voj, urejanje prostora, varstvo 
okolja in upravne zadeve od
govarja na vprašanje Nika Ži
breta, delegata v zboru krajev
nih skupnosti: 

Pričel se je postopek za razre
ševanje problematike kovino-
plastike (predelava odpadne 
plastike) pri g. Evaldu Vodopivcu 
iz Brestanice. Opravljen je bil 
ogled objekta za proizvodnjo in 
deponijo surovin, pri katerem so 
sodelovali poleg predstavnikov 
IS SO Krško še g. Niko Žibret, 
delegat zbora krajevnih skupno
sti, in dr. Pejovnik, direktor Inšti
tuta Borisa Kidriča. Glede na za
nimivost programske zasnove je 
bilo sprejeto stališče, da se g. 
Vodopivcu pomaga pri njeni rea
lizaciji. Tako smo v okviru sekre
tariata za razvoj, urejanje pro
stora, varstvo okolja in upravne 
zadeve skupaj z g. Vodopivcem 
pričeli izdelovati program prede
lave odpadne plastike. 

Otroški živžav v Krškem 
Vsako leto v začetku oktobra pride na vrsto Teden otroka. Tokrat 

(5. oktobra) je občinska organizacija Društva prijateljev mladine ob 
tednu otroka v Krškem organzrirala "živžav" za otroke iz vse občine. 
Krajevne šole so organizirale celo avtobusni prevoz do prizorišča in 
nazaj, pa je žal udeležbo otrok preprečila preobremenjenost njihovih 
staršev s trgatvijo. Tako sije kar obilen celodnevni program ogledalo 
in se udeležilo tekmovanj "Pokaži, kaj znaš" bolj skromno število 
otrok. Tisti pa, ki so prišli in so vztrajali dovolj dolgo, da seje zadeva 
razživela, so se imeli kar lepo. 

Nastop "čarovnika" je pritegnil pozornost skoraj vseh nado-
budnežev. 

Zbrane sta pozdravila gospa Danica Zalokar v imenu DPM in dr. 
Stane Sunčič, podpredsednik krške občinske skupščine, pristojen za 
družbene dejavnosti. Program je bil lepo zastavljen, problem pa je 
bil tam kot vedno: nekaj ljudi se žene do onemoglosti in ker ne znajo 
ali ne zmorejo k sodelovanju pritegniti širšega kroga pomagačev, se 
v trud vrinejo pomanjkljivosti, ki j ih zlonamerni kritiki seveda najprej 
vidijo. Ni važno, ali je to nenapeljana elektrika za fritezo, ki naj bi 
otrokom zagotovila pečene krompirčke (čeprav so jo krški električarji 
za sveto obljubili!), ali mrzlo jesensko jutro, ali premalo interesa med 
starši, ali karkoli drugega. Kritike se vedno najdejo in najpogosteje 
so jih deležni tisti, ki so si prizadevali. Nedelavni so pred napadi varni! 

Zato zapišimo, da so k nerodnostim, kolikor j ih je bilo, prispevali 
tisti, ki so se (v dobri veri) trudili, da bi postorili čim več, da so kljub 
temu storili ogromno, saj so otrokom priskrbeli programa za ves dan, 
da pa ravno oni ne morejo prestaviti tedna, posvečenega povečani 
skrbi za otroke, s časa jesenske trgatve na bolj ugodnega. Ne morejo 
otrok na silo zvleči na zabaviščni prostor. Tudi ne morejo spremeniti 
ljudi niti j im napolniti izropanih denarnic. Dejstvo je namreč, da se 
Krčani niso udeležili niti sila skrbno pripravljane veselice ob otvoritvi 
obnovljenega Doma gasilcev. 

Res je: srečen otrok ne potrebuje tedna, ki bi bil posebej posvečen 
skrbi zanj, ker je celo življenje njegovega okolja posvečeno njemu. 
Žal pa so časi žalostni, v neposredni bližini divja vojna, bliža se nam 
težka zima in malokomu je za zabavo in sproščen smeh. Morda tudi 
zato vsak poskus organizirane veselice izzveni nekam abotno, pa naj 
se organizatorji še tako trudijo, da bi opravili kar najbolje. 
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Otroški živžav 
ob tednu otroka 

Najmlajši so dobili barvno kredo in po kos asfalta. 

Za spretnost no tekmovanje v družabnih igrah so, žal, uspeli 
zbrati samo tri ekipe, saj v začetku na prizorišču ni bilo dovolj 
otrok. 

Občinski sekretariat za dru
žbene dejavnosti in Občinski 
sekretariat za razvoj, urejanje 
prostora, varstvo okolja in 
upravne zadeve - referat za 
premoženjsko-pravne zadeve v 
sodelovanju s sekretarjem ob
činske skupščine odgovarjata 
na delegatsko vprašanje pred
sedstva Nogometnega kluba 
CR Krško v zvezi s Stadionom 
Matije Gubca (lastništvo, 
vzdrževanje itd.): 

1. Iz podatkov v zemljiški knji
gi smo lahko ugotovili: 
- lastnik pare. št. 321 (tribuna 

stadiona) je Telesnokulturna 
skupnost Krško na podlagi 
sklepa IS SO o brezplačnem 
prenosu z dne 30. 5. 1980; 
po novi zakonodaji iz leta 
1990 se je dejavnost TKS pre
nesla na IS SO, tako da je 
pravni lastnik navedene par
cele spet občina; 

- lastnik pare. št. 322 (garaže z 
asfaltnim dvoriščem) je AMD 
Krško; 

lastnik pare. št. 1022/2 (sta
dion) je občina; 
parkirišče s cesto pred sta
dionom je družbena lastnina, 
imetnik pravice uporabe je 
občina. 

2. Za vzdrževanje in uprav
ljanje delno skrbijo lastniki 
oziroma uporabniki. 

3. Najemnina se ne plačuje 
(le AMD pobira vstopnino). 

4. Podpisnik pogodbe- o 
najemu ali odprodaji spodnje
ga dela stadiona je bil pred
sednik TKS, takrat je bil to 
Niko Žibret. 

Dokumentacije o tem nam 
ni uspelo najti, zato ne more
mo odgovoriti na vprašanje, 
ali so določbe iz pogodbe iz
vršene tako, kot so zapisane, 
še manj pa, za kaj se je porabil 
morebitni denar. Če bomo 
pogodbo našli, bomo z njeno 
vsebino seznanili NK. 

Predsednik IS SO Krško: 
Franc Černelič 

Prireditelji so organizirali tudi zbiranje igrač, ki so jih otroci 
prinesli za dar svojim vrstnikom na Hrvaškem. 

Popravek 
in opravičilo 

V poročilu o obiskih 
delegatov na sejah ob
činske skupščine je 
Marjan Abram, delegat 
obrtnikov, v Našem gla
su zaman iskal svoje 
ime. Kasneje smo ugo
tovili, da smo ga izpustili 
pri prepisovanju, zato 
danes povejmo, da seje 
udeležil sedmih sej od 
devetih, kolikor jih je 
imel zbor združenega 
dela do izdelave ome
njenega pregleda nav
zočnosti. Marjanu Abra-
mu se za napako opravi
čujemo, njegovim naj
bližjim pa tudi, še zlasti 
če so se jim zaradi nje 
morda vzbudili kakšni 
dvomi. 

Zazidalni 
načrt za 
brestaniški 
Dorc pred 
sprejetjem 

Načrt za pozidavo in ureditev 
brestaniškega predela Dorc -
zbiranje gradiva zanj se je začelo 
že leta 1987 - je izdelan do faze 
predloga. Odlok o sprejetju tega 
zazidalnega načrta bo ta mesec 
obravnavala občinska skupčina. 

V zazidalnem načrtu, ki ga je 
izdelal Savaprojekt, so poleg 
obstoječega naselja Dorc obde
lani še prostor med tem nase
ljem in cesto Brestanica - Seno
vo, območje tovarne TES in pro
stor pri bazenu. Na celotne ob
močju je predvidena zidava sta
novanj v individualnih hišah in 
blokih (delno s poslovnimi pro
stori), malega trgovskega cen
tra, ureditev rekreacijskih in ces
tnih površin ter parkirišč. 

Osnutek zazidalnega načrta je 
bil lani javno razgrnjen, v tem 
času je bila v Brestanici tudi jav
na razprava. Pripombe krajanov 
in stališča, ki so jih o njih izrekli 
KS Brestanica, Savaprojekt in 
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takratni komite za družbeno pla
niranje, je maja letos obravnaval 
odbor za urejanje prostora in 
varstvo okolja pri krškem izvr
šnem svetu in predlagal priprav-
Ijalcu gradiva, katere pripombe 
in stališča je možno upoštevati 
v osnutu zazidalnega načrta. 

K tako dopolnjenemu osnutku 
so bila pridobljena že tudi vsa 
potrebna soglasja razen sogla
sja sektorja za gospodarjenje z 
vodami, ki pa ne bo - tako zat
rjuje pripravljalec gradiva - vpli
valo na vsebino dokumenta. 

Odlagališče 
odpadkov 
naj bi bilo 
na Ravnem 

Postopek za izbor možne lo
kacije za sanitarno deponijo 
krške občine so v začetku sep
tembra pripeljali h koncu. Izvršni 
svet se je izmed zadnjih dveh 
odločil za lokacijo na Ravnem. 
To naj bi bila ne samo občinska, 
ampak regijska deponija, saj iz
računi kažejo, da je tak objekt 
ekonomičen, če služi območju 
z najmanj 50.000 prebivalci. O 
tem, ali sanitarna deponija na 
Ravnem v resnici bo, pa bo zad
njo besedo rekla javnost oziro
ma občinska skupščina. 

Za novo deponijo se že precej 
mudi. Sedanja, v Starem Gradu, 
leži na poplavnem območju, je 
neustrezna in celo okolju nevar
na. Zato je nujno odpreti novo 
odlagališče, staro zapreti in sa
nirati. 

Za uresničitev te naloge je bilo 
doslej opravljenega že precej. 
Narejena je bila finančna ocena 
stroškov za sanacijo stare depo
nije in ureditev nove, znani so 
viri financiranja: republiška sred
stva za sanacijo posledic lan
skoletnih poplav (z možnostjo 
pridobitve ugodnih mednarod
nih kreditov) in sredstva občine. 
Pripravljen je tudi končni pred
log lokacije; izvršni svet se je na 
podlagi geoloških in hidrogeolo-
ških raziskav, študije Savapro-
jekta ter projekcije bodočega 
razvoja prostora odločil za ob
močje peskokopa Ravno pri Ra
ki. 

O postopku izbire in svoji od
ločitvi je izvršni svet napisal po
ročilo tudi za skupščinske dele
gate. Pri Savaprojektu pa je že 
naročil izdelavo strokovnega 
gradiva za dopolnitev občinske
ga družbenega plana z vnosom 
lokacije za odlagališče. Gradivo 
bo javno razgrnjeno, na razpra
vo o njem bo povabljena jav
nost, skupščina pa se bo nato 
odločila o predlagani dopolnitvi 
plana. 

Slabi rezultati, še slabše 
napovedi za občinsko 
gospodarstvo 

Upadanje industrijske proizvodnje, naraščanje brez
poselnosti, povečanje izgub in števila podjetij z izgubo, 
prepolovljen izvoz, pičla akumulacija - to so značilnosti 
gospodarstva občine Krško v prvem polletju letošnjega 
leta. Realno zmanjšanje osebnih dohodkov je razumljiva 
posledica takega stanja. 

V prvih šestih mesecih 1990 
je v občini Krško poslovalo 31 
družbenih in 63 zasebnih podje
tij ter 2 podjetji z mešano lastni
no. Vsa skupaj so ustvarila ok. 
4,6 milijarde din prihodkov, od 
tega pa so lahko namenila za 
akumulacijo le 0,5 %. Izguba je 
pobrala kar 3,3 % prihodkov. 

Podjetja so k prihodkom obči
ne prispevala takole: družbena 
96,7 %, zasebna 2,4 %, mešana 
0,9. Istočasno pa so družbena 
podjetja ustvarila le 54 % aku
mulacije, zasebna 18,5 % in me-

Škof Kramberger je v Krškem 

posvetil obnovljeno 
kapelo sv. Jožefa 

šana 27,5. Slednja so dosegla 
tudi najvišjo akumulacijo na de
lavca, in sicer 476 tisoč din, za
sebna 62 tisoč din, družbena pa 
le 1.600 din. Izgubo, ki je znašala 
153,5 milijona din, je ob polletju 
imelo 20 družbenih in 14 zaseb
nih podjetij, v katerih je bilo pre
ko 5.400 delavcev ali tri četrtine 
vseh zaposlenih v gospodarstvu 
občine. Znesek izgube je v pri
merjavi z lanskim sicer večji le 
za 1,2 %, število podjetij z izgu
bo pa se je od lanskih 10 pove-

(nadaljevanje na strani 10) 

Na praznik Male Terezije deteta Jezusa (1. oktobra) je bila pri 
sestrah na Resi skromna slovesnost. Vodil jo je mariborski škof g. 
Franc Kramberger, udeležilo pa se je je večje število duhovnikov 
Videmske dekanije. Slovesnost je bila ob posvetitvi obnovljene kapele 
sv. Jožefa. Kapela je na seznamu za proglasitev za kulturni spomenik, 
je last sester II. reda sv. Frančiška in te so jo tudi obnovile z lastnimi 
sredstvi ter prispevki darovalcev. 

Hkrati s posvetitvijo kapele sta sestri Blandina in Bernardeta opra
vili ponovno zaobljubo ob 50. obletnici njunega redovništva. Po slo
vesnem blagoslovu in maši se je škof Kramberger z ostalimi gosti 
zadržal na prijetnem srečanju. Principalka teh sester, katerih red ima 
sedež v Cetinju (to je t.i. Črnogorska provinca), se slovesnosti -
zaradi znanih razmer - ni mogla udeležiti, prišle pa so sestre iz Graške 
province (Avstrija) kakor tudi prednica iz Slovenske Bistrice. 

(D. S., foto: Miloš Kukovičič) 

Opat iz Dumbesa 
pri sobratih trapistih 

Na svoji redni letni vizitaciji se je (24. 9. 1991) pri svojih sobratih 
trapistih, ki še živijo v Sloveniji, mudil opat iz Dumbesa (Francija). 
Že ob lanskem obiskuje želel maševati v gradu Rajhenburg, v nekdanji 
trapistovski kapeli, pa mu to ni bilo omogočeno. Letos se mu je želja 
uresničila in v navzočnosti svojih sobratov trapistov je tu opravil 
masno daritev. 

Po opravljeni maši se je zadržal v daljšem razgovoru s sekretarjem 
občinskega sekretariata za družbene dejavnosti. Danilom Siterjem. 
Pogovor se je sukal predvsem okrog nove lastninske zakonodaje, ki 
bo slej ko prej stopila v veljavo. Gospod opat Christol Bernard je 
med drugim zagotovil, da v tem trenutku trapisti njegove opatije 
nimajo nobenih namer, da bi pridobili nazaj nekdanje imetje svojega 
reda na gradu Rajhenburg. Poudaril pa je, da ni izključeno, da bi 
trapisti nekoč zopet ne hoteli imeti svoje province na slovenskih tleh. 
Izrazil je željo, da naj bi to možnost upoštevali tudi v dolgoročnih 
prostorskih planih občine Krško in Posavja. 

Vesel je bil tudi pobude, o kateri je spregovorila kustodinja Muzeja 
izgnancev, gospa Irena Furst, da bi namreč do prihodnjega krajevnega 
praznika, 7. junija 1992, organizirali razstavo o življenju in delu tra
pistov pri nas. 

D. S. 
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MANSARDA 

(nadaljevanje s strani 9) 

čalo na 34. Skoraj polovica izgu
be je nastala v papirni industriji, 
četrtina v strojegradnji in kovin
ski predelovalni industriji, osmi
na v elektrogospodarstvu, preo
stanek pa v kmetijstvu, zasebnih 
podjetjih in drugod. 

: " : ^ ^ Š l ^ J M ' > ^ S^T ^ * 

SEKROPOLO PRI NEVIODUNUMU SO 
uredili, posekali grmovje, poravnali so zemljo, zasuli luknje, ki so 
jih za seboj pustili plenilci grobov (ti sebe imenujejo iskalci starih 
kovancev!), in zasejati travo. Očitno bi bili v bližini potrebni še nov 
napis in opozorilni znaki ter koši za odpadke, saj jih obiskovalci 
očitno nimajo odmetavati kam drugam kakor v ostanke grobišča. Na 
občinskem sekretariatu za družbene dejavnosti ravnokar poteka razpis 
za ureditev celovite podobe okolice in označb. Tako lahko upamo, 
da bomo tam v kratkem videli tudi kako lepšo napisno tablo. 

H 

m | 
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Padec industrijske proizvod
nje znaša 21,7 % in je daleč pre
segel republiško povprečje (10,7 
%), če pa izločimo proizvodnjo 
jedrske elektrarne, je padec kar 
31,6-odstoten. 

Fizični obseg industrijske proizvodnje po 
panogah 

Panoga 
Indeks l.-VI. 91 
proizvodnje l.-VI. 90 

SMETIŠČE PRI BELEM BREGU SO ŽE 
zagrnili z zemljo, kljub temu pa je še dovolj tistih, ki tega niso opazili. 
Smeti kar naprej stresajo na poravnano površino, namesto da bi jih 
zapeljali nekaj metrov naprej v (še obstoječo) jamo. če že ne na 
sanitarno deponijo. 

Elektrogospodarstvo 
Pridobivanje premoga 
Pridobivanje in predelava nekovinskih rudnin 
Kovinska predelovalna ind. in strojegradnja 
Proizvodnja elektr. strojev in naprav 
Proizvodnja in predelava papirja 
Proizvodnja izgotovljenih tekstilnih izdelkov 
Proizvodnja živilskih proizvodov 
SKUPAJ: 
- z NE Krško 
-brez NE Krško 

91,5 
87,9 
69,5 
56,0 

107,0 
68,5 
95,6 
90,1 

78,3 
68,4 

Izvoz, vreden 20,5 milijona 
dolarjev po tekočih tečajih, je v 
primerjavi z lanskim prvim polle
tjem upadel kar za polovico, in 
tako slabih rezultatov krško go
spodarstvo do letos še ni zabe
ležilo. (Republiški izvozni indeks 
znaša 94,6, konvertibilni pose
bej pa 104,3.) Skupni uvoz je z 
izvozom pokrit le 52,8- odstot
no, konvertibilni pa še slabše. 

Povprečni čisti osebni doho
dek je znašal 8.035 din (v gospo
darstvu 7.838, v negospodar
stvu 9.683) in je realno znižan 
za 7,3 % . Medtem ko je bil no
minalni znesek ob koncu lanske
ga leta še višji od republiškega, 
je v prvem polletju letos republi
ško povprečje nominalno višje 
od občinskega. 

Konec lanskega junija je bilo 
v občini evidentiranih 532 brez
poselnih, letos pa že 1057. Pre
cej sta k temu številu prispevala 
stečaja v SOP-u in Kovinarski, 
brez dela pa ostaja tudi veliko 
ljudi po izteku dela za določen 
čas oziroma pripravništva. 

V poročilu, iz katerega so vsi 
zgornji podatki in ki ga bodo do
bili v roke skupščinski delegati, 
je v zaključku zapisano, da je v 
drugi polovici leta mogoče pri
čakovati le še slabše rezultate. 
Kajti ekonomski položaj nekate
rih podjetij je v resnici še slabši, 
kot ga kažejo finančni obračuni, 
saj se prihodki obračunavajo po 
fakturirani realizaciji, zlasti v se
danjih razmerah pa ni nobenega 
zagotovila, da bodo računi tudi 
zares plačani. Industrijska proi

zvodnja in izvoz sta se do konca 
julija še zmanjšala, na zavodu 
za zaposlovanje pa so v tem me
secu evidentirali še dodatnih 90 
brezposelnih. 

Nov predlog 
odloka o 
organiziranosti 
PGE 

Predpisi zahtevajo, da se ga
silska delovna organizacija or
ganizira kot javni zavod. Da bi 
zadostil tej zahtevi, je izvršni 
svet že pred meseci pripravil 
predlog odloka o (novi) organizi
ranosti PGE Krško, vendar so ta 
predlog delegati konec avgusta 
zavrnili. Glavna zamera je veljala 
določilu, da je skupščina občine 
edini ustanovitelj javnega zavo
da in zato tudi edini dejavnik, ki 
odloča o financiranju, programi
ranju dela in razvoju zavoda. 

V novi predlog odloka je pred
lagatelj vključil člen, ki določa, 
da so podjetja lahko soustanovi
telji javnega gasilskega zavoda. 
To pa lahko postanejo, če z us
tanoviteljem sklenejo pogodbo 
o medsebojnih obveznostih, 
pravicah in odgovornostih. Ob 
taki ureditvi proračun ni več edi
ni vir financiranja gasilske enote, 
ampak jo z dogovorjenimi deleži 
financirajo tudi podjetja, ki so 
podpisala pogodbo. Skupščina 

(nadaljevanje na strani 11) 
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občine pa kot ustanovitelj obdrži 
pravico do odločanja o kadrih. 

V duhu določil, ki naj bi jih 
uveljavil novi odlok, je izvršni 
svet v imenu ustanovitelja že 
sklenil pogodbe s tremi podjetji. 
Ta so prevzela obveznost, da 

11 

bodo zagotavljala določen delež 
sredstev: Videm za 12 poklicnih 
gasilcev, NEK za 12 in TES za 
2 gasilca. Za 12 delavcev bi de
nar zagotavljal izvršni svet, za 2 
naj bi ga ustvarjal zavod sam z 
lastno dejavnostjo. 

Javna poraba je v mejah 
prilivov 

Občinska skupščina je maja 
maja letos sprejela program jav
ne porabe, ki je bil vreden 312 
milijonov din, od tega naj bi do
brih 33 milijonov dobili s krediti. 
Na lastno zahtevo bo skupščina 
sedaj dobila poročilo o uresniče
vanju tega programa, v katerem 
je prikazano uresničevanje nač
rtovanih nalog do konca avgusta, 
torej v prvih dveh tretjinah leto
šnjega leta. 

Od načrtovane proračunske 
vsote se je do konca avgusta na
teklo 183 milijonov in pol dinar
jev ali 58,8 odstotka. Med pri
hodki predstavljajo najvišje vsote 
prihodki od dohodnine, prihodki 
iz sklada stavbnih zemljišč, pri
hodki od davkov pravnih oseb, 
krediti (ok. 21.S milijona din) in 
dopolnilna republiška sredstva 
(28, 5 mio din), ki pa jih je pri
spelo le 37 % od pripadajoče vso
te za letošnje leto. Omeniti velja 
še to, da se je od planirane vsote 
od davkov na premoženje do 
konca avgusta nateklo le 27 od-
stokov za leto 1991. 

Do konca avgusta je bilo za 
dejavnosti, ki se financirajo iz 
proračuna, porabljeneih nekaj 
manj kot 183 milijonov din ali 
58,4 % od načrtovane proračun
ske vsote. Posamezne dejavnosti 
so v prvih dveh tretjinah leta po
rabile naslednje deleže: družbe
ne dejavnosti 74 %, gospodarska 
infrastruktura 57.2 %. splošna 
poraba 70.5 %. krajevne skupno
sti 22.3 %, kmetijstvo 14,6 %. 
prostorsko planiranje 25.8 %, 
ekologija 10.6 %. podjetništvo 
100 %. sovlaganja 1.8 %. vzdrže
vanje in amortizacija 34 % . 

Večina nalog se uresničuje po 
zastavljenem programu. Prora
čunski del, namenjen razvoju po
djetništva in odpiranju novih de
lovnih mest, je v celoti razdeljen. 
V gospodarski infrastrukturi 
imajo prednost dela, začeta v 
lanskem letu, na splošno pa se 
je opravljanje del v cestnem in 
komunalnem gospodarstvu pre
neslo iz občinskega središča na 
zunanja območja občine. Ureja
nje cest, oskrbe z vodo in kana
lizacije, toplifikacije in telefonije 
potekajo v vseh fazah, od izbire 
ponudnikov za projekte do za
ključnih del. 

V družbenih dejavnostih so 
največji problemi na področju 
socialnega varstva, saj se poveču
je število upravičencev do social-
novarstevnih pravic in materialni 
stroški v socialnih ustanovah. 

Na področju urejanja prostora 
ostaja še velika naloga - izdelava 
prostorskih izvedbenih aktov in 
ureditvenih pogojev. To pa bo 
mogoče opraviti šele po uskladi
tvi občinskih planov s pravno ve
ljavnimi predpisi za sedanje pre
hodno obdobje. Za izvedbo te 
naloge je izvršni svet doslej prišel 
do faze izbora izvajalca - to bo 
Urbanistični inštitut Republike 
Slovenije. 

Najbolj se zatika pri izvajanju 
tistega dela programa javne po
rabe, za katerega so predvidena 
sovlaganja sredstev republike. 
Občina je vložila zahtevke za 17 
projektov na t. i. demografsko 
ogroženih območjih za urejanje 
cest. PTT omrežja, elektrifikaci
je in oskrbe z vodo. vendar repu
blika odločitve o dodelitvi posojil 
še ni posredovala. 

Bogata bera slik 
SLIKARSKO KOLONIJO "SREMIŠKA 
jesen '91" je krški hotel tokrat organiziral že drugič. Bila je med 2. 
in 6. oktobrom v okolici gostišča "Tri lučke" in udeležilo se je je (od 
šestih napovedanih) pet slikarjev. Vabilu se kljub obljubi ni odzvala 
Huiqin Wang iz Ljubljane, ostali pa so se nekaj dni z užitkom "pasli" 
po jesensko obarvanih vinogradniških pobočjih Sremiča. Vsaj tako 
je bilo videti iz razstave slik, ki so jo prireditelji organizirali pri Treh 
lučkah ob zaključku srečanja v soboto, 5. oktobra. "Človek ne živi 
samo od kruha," je zbrane ob otvoritvi razstave ogovoril direktor 
krškega hotela Sremič, Peter Markovič, "in umetnost je eden od 
vzvodov, ki je našo, sicer skromno občino, postavil ob bok razvitej
šim." Sekretar občinskega sektetariata za družbene dejavnosti Danilo 
Siler je v svojem pozdravnem nagovoru izrazil prepričanje, da v 
umetnosti ne more biti pomembna množičnost, pač pa dejstvo, da 
ustvarjalci in tisti, ki jih pri tem spremljajo, skupno vstopajo v svet 
upodabljajoče umetnosti in ga doživljajo. 

Likovno kolonijo "Sremič '91" je ocenil tudi kustos v Dolenjskem 
muzeju, umetnostni zgodovinar Jožef Matijevič. "Z druženjem slikarji 
bogatijo lastno osebnost, krepijo smisel za toleranco, ko s svojimi 
deli izpričujejo različnost v enakem. Sremiška likovna kolonija ni 
tekmovanje, ampak povsem individualno in neodvisno prenašanje 
idej na slikovno podlago." 

Po njegovem mnenju je imel organizator srečno roko pri izbiri 
udeležencev, sam pa jih je predstavil takole: 

Kam iz Kerinovega Grma? 
Ali bo končno prišlo do sogla

sja za rešitev vsaj dela občinske
ga romskega vozla, bo pokazalo 
skupščinsko zasedanje prihodnji 
četrtek. Gre za ponovni poskus 
preselitve Romov iz naselja Ke-
rinov Grm pri Gorici, ki so poleg 

42 arov družbenega zemljišča za
sedli tudi privatno posest v oko
lici. Sekretariat za kmetijstvo je 
zabeležil, da je zaradi romskega 
naselja uničenih okoli 4 ha zem
ljišč, dodatno pa ogroženih še 20 
ha kmetijskih površin. 

Od leve: Dušan Fittpčič, Jože Marine (udeleženec prejšnje 
slikarske kolonije "Sremiška jesen"), Ignac Meden in Vojko 
Pogačar med otvoritvijo razstave del, nastalih med njihovim 
letošnjim bivanjem v okrilju gostišča Tri lučke. 

Anton Herman (Velenje), ki so ga pritegnile posavske gorice, je 
svoje videnje in občutke prenesel na slikarsko platno v maniri roman
tično obarvanega realizma, vendar ne z namenom, da bi kopiral 
naravo, temveč zato, da poudari njeno prijaznost, toplino in bogastvo 
jesenskih barv. 

Vojko Pogačar (Maribor), rojak iz Krškega, je v naravi našel inspi
racijo za svoja dela, ki jih je uresničeval v njemu lastnem slogu. Z 
interpretacijo skrbno izbranih izrezov iz narave mu je uspelo naslikati 
miniaturni ciklus pristnega osebnega doživetja naravnih fenomenov. 

Ignac Meden (Murska Sobota) se je predstavil kot izrazit kolorist, 
ki je znal preprosto izbran motiv po svoje prirediti s prepletom gosto 
- pastozno nanesenih potez čopiča in s tem ustvariti za oko prijazno 
in privlačno podobo. 

Dušan Lipovec (Kamnik) se je tokrat predstavil s subtilno občuteno 
pokrajino v akvarelni in tempera tehniki. Možnost akvarela in živah
nost tempere se povsem ujemata z njegovim doživljanjem vinorodnega 
okoliša. 

Dušan Fllipčič (Kostanjevica) je v svojem povsem osebnem slogu 
nepredmetnega, problemskega gledanja na slikarstvo uresničil svoje 
zamisli v skladnem sozvočju barv in oblik. 

(nadaljevanje na strani 12) 
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ELEKTRONSKI APARAT ZA ODKRIVA-
nje napak na vodovodnem omrežju je Komunalno-stavbeno podjetje 
Kostak Krško nabavilo preko SOP - Ikona iz Kostanjevice. To je 
najnovejši aparat na tem področju, proizvaja ga danski Caltronic. 
Nabavo, ki je bila rezultat kompenzacijskih poslov, je vodil gospod 
Strgar iz SOP - Ikona. Z vsemi stroški je aparat stal 930.000 din. 
Kostaku ga je 12. septembra uradno izročil predstavnik firme CIM 
iz Ljubljane, ekskluzivnega zastopnika Caltronica, gospod Mirko Hro-
vat, ki je tudi demonstriral delo s tem aparatom v Kostanjevici (na 
fotografiji desno). 

Kostak namerava s tem aparatom preiskati svoje celotno omrežje 
in sanirati okvare ter tako zmanjšati izgube na minimum, s tem pa 
tudi v končnici zmanjšati stroške obratovanja vodovodnih sistemov. 
Zaenkrat vidimo dovolj dela za aparat doma, seveda pa to ne pomeni, 
da ne bomo na razpolago tudi ostalim uporabnikom. To je odvisno 
tudi od izšolanosti domačih strokovnjakov, ki bodo z aparatom delali, 
saj moderni, računalniško misleči aparat zahteva precej znanja in pa 
točne parametre - dolžino, premer cevi in vrsto materiala, iz katerega 
je cevovod, ki ga želimo pregledati. Bolj ko so točni vneseni podatki, 
bolj točna je lokacija okvare. Menimo, da je nabava upravičena in 
da se bo kmalu obrestovala. (Janko Hrovat, foto: Miloš Kukovičič) 

iiiisingiUl 

Predvsem zato, ker leži rom
sko naselje sredi polja, ki je v 
zasebni lasti, občinski sekretariat 
za kmetijstvo predlaga, da se 
Romi iz Keri novega grma prese
lijo na druge kraje, kjer že živi 
romsko prebivalstvo. To so nase
lja na Rimšu. na t. i. kmetiji Kri
štof v Površju in pri Gorici ob 
cesti za v Veliko Mraševo. vsa 
tri na družbenih zemljiščih. 

Iz Kerinovega grma naj bi tako 

preselili 21 družin s 100 prebival
ci. V prvi vrsti bi bilo treba za 
bivanje priskrbeti 20 stanovanj
skih objektov, in te naj bi zgradi
le romske družine. Ob tem bi 
bilo treba tem ljudem zagotoviti 
minimalni bivalni standard, saj 
so bivalni pogoji Romov v naši 
občini - tako je zapisano v gradi
vu za skupščinsko razpravo -
med slabšimi v Sloveniji. 

Reorganizacija 
komunalnih dejavnosti 

Izmed dvajsetih možnih raz
vojnih ciljev na področju ko
munale jih je izvršni svet za 
sedaj izbral pet To pomeni, 
da bo treba izdelati naslednje 
projektne naloge: o izgradnji 
centralne deponije, o zbiranju, 
deponiranju in recikliranju od
padkov, o kakovostni oskrbi z 
vodo, toplifikaciji in plinifikaci
ji ter o gradnji kanalizacije kot 
pokazatelja ekološke urejeno
sti naselij. 

Omenjenih dvajset ciljev je na
mreč zapisanih v študiji, ki jo je 
krški izvršni svet (v skladu s svo
jo strategijo) naročil pri Zavodu 
za organizacijo poslovanja v 
Ljubljani. Naslov celotne šudije 
je "Strokovne osnove za strate
ško vodenje komunalnega go
spodarstva in njegovih dejavno
sti". Pri njenem nastajanju so so
delovali vsi, ki imajo v naši občini 
naloge v komunalnem gospo
darstvu, vključno z vodstvom 
Kostaka in z uporabniki (NEK in 
Videm). Za solidno osnovo temu 
dokumentu so uporabili študijo 
o organiziranosti komunalnih 
dejavnosti, ki so jo aprila letos 
že bili izdelali v Savaprojektu, 
vse skupaj pa naj bi služilo na
daljnjemu delu pri razvoju komu
nalnih dejavnosti, njihovi prenovi 
in reorganizaciji. 

Projekte mora, preden bodo 
lahko zaživeli, sprejeti še občin
ski izvršni svet. Nekatere med 
njimi delno že uresničujejo, ven
dar jih je treba, po besedah se
kretarja sekretariata za gospo
darsko infrastrukturo, dipl. ing. 
Franca Glinška, še opredeliti, 
oblikovati delovne skupine in 
časovno razporeditev nalog. 

študija, ki jo je izdelal Zavod 
za organizacijo poslovanja, se 
ukvarja tudi s predlogom varian
tne makroorganiziranosti izvaja
nja komunalne dejavnosti v ob
čini Krško. Tudi te variante je 

opredelila že študija Savapro-
jekta, vendar je predvidena nova 
zakonodaja vnesla nekatere 
dvome. Ni namreč jasno, ali bo 
možno na novo ustanavljati dru
žbena podjetja (čaka nas lastni
njenje!), oziroma ali bo v okviru 
javnih podjetij dovoljeno oprav
ljati tržne dejavnosti. Zato so 
predlagalci izoblikovali tri možne 
načine organiziranja komunalnih 
in drugih dejavnosti v doseda
njem podjetju Kostak: 

1. ločeno javno komunalno 
podjetje za komunalne dejavno
sti ter mešano podjetje za kon
cesijske in tržne dejavnosti; 

2. javna komunalna družba z 
manjšim deležem zasebnega 
kapitala, ločena od samostojnih, 
zasebnih, koncesijskih, tržnih in 
servisnih podjetij; 

3. družba za strateški nadzor 
d. o. o. ali d. d. s hčerinskimi in 
sestrskimi d. o. o. 

Dipl. inž. Rudolf Rome, eden 
od avtorjev omenjene študije 
ZOP Ljubljana, je članom izvr
šnega sveta predstavil gradivo 
v začetku septembra. Pri tem je 
skušal poudariti prednosti in sla
bosti posameznih variantnih 
predlogov. Na podlagi te pred
stavitve pa je izvršni svet naložil 
sekretariatu za gospodarsko in
frastrukturo, naj nadaljuje delo 
in naj izdela končni predlog mi-
kroorganizacije takega podjetja. 
Sekretariat mora sedaj uskladiti 
interese, se odločiti (izbrati) med 
predlaganimi variantami, poi
skati organizacijsko obliko in 
razdeliti pristojnosti. Opraviti 
mora tudi delitev na javni (komu
nala, vodovodi) del, ki je last 
države - občine, in družbeni del 
podjetja, ki bo šel (preko agen
cije) v prodajo. V ta del dejavno
sti je vključeno čiščenje prosto
rov v podjetjih (NEK in Videm) 
in vse ostalo, kjer je možno s 
poslovnostjo lastniku zagotoviti 
profit. 
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Občinski štab za civilno zaščito Krško 
Obvestila za prebivalstvo 

Kako ravnati ob izbruhu klora 
Na območju občine Krško se še vedno nahaja nekaj vrst nevarnih snovi, ki se 

uporabljajo v tehnoloških proizvodnih procesih v podjetjih ali se v ta namen hranijo 
v skladiščih. Hkrati se po prometnih komunikacijah - železnici, avto cesti in 
regionalni cesti Celje - Ornovo prevažajo precejšnje količine nevarnih snovi. V 
primerih prometnih nesreč z udeležbo vozil, ki prevažajo nevarne snovi, v primerih 
okvar na proizvodnih sistemih, poškodb rezervoarjev ali druge embalaže, v kateri 
se hranijo nevarne snovi, lahko pride do ogrožanja določenega območja - vasi, 
krajevne skupnosti, cele občine ali še širšega prostora. 

Čeprav so v posameznih objektih in na mestih, kjer se uporabljajo in kjer so 
uskladiščene nevarne snovi, poskrbeli za vse varnostne ukrepe, pa kljub temu 
obstaja možnost, da v primeru prometne nesreče, okvare v proizvodnem procesu, 
diverzije ali iz drugih vzrokov pride do izbruha teh snovi in do ogroženosti prebi
valcev. 

Posebno potencialno nevarnost za 
prebivalce krške občine predstavlja klor, 
ki ga ima tovarna Videm precejšnjo ko
ličino; zato seje Občinski štab za civilno 
zaščito odločil, da seznani prebivalce s 
potrebnimi ukrepi v primeru izbruha te 
nevarne snovi. 

I. DELOVANJE KLORA 
NA ORGANIZEM 

Klor spada v skupino dražljivcev di
halnih poti. Njegovo delovanje se kaže 
kot iritacija in vnetje tkivnih površin, s 
katerimi pride v stik. Še izrazitejši pa 
so znaki na vlažnih tkivih (sluznici oči 
in dihalnih poti). Pri delovanju klora na 
vlažne površine se zaradi prisotnosti 
vode sprošča kisik v nascentnem stanju 
(Cl2 + H 2 0 = 2HCI + O), ki zaradi 
močnega oksidacijskega delovanja učin
kuje kot protoplazmatski strup. 

Zaradi vdihavanja klora nastane dra
ženje zgornjih in spodnjih dihalnih poti, 
kar privede do refleksnih motenj ritma 
dihanja. To postaja nepravilno in krče
vito. Zaradi refleksne prekinitve dihanja 
nastopi zadušitev. Ob večjih koncentra
cijah nastopi pljučni edem. 

II. PRVA IN MEDICINSKA 
POMOČ 

Osnovna načela prve medicinske po
moči so: 
- Čim prej evakuiramo zastrupljenca iz 
kontaminirane atmosfere v zračen pro
stor. Upoštevati moramo smer gibanja 
zraka, t. j . širjenje oblaka klora v smeri 
vetra. 

- Odstranimo kontaminirana oblačila, 
kontaminirano kožo operemo z vodo in 
milom. 
- Zastrupljenca ogrejemo - pokrijemo 
z odejo in ga položimo v polsedeči polo
žaj. 

Pri medicinski pomoči pride r poštev: 
- vdihavanje 5-odstotne raztopine natri
jevega bikarbonata (priporočljivo), 
- dajanje kardiotonikov pri odpovedi 
srca, 
- v primeru težje zastrupitve namestitev 
in oskrba v bolnišnici. 

Če ima zastrupljenec kombinirane po
škodbe (mehanske, toplotne), je treba 
oskrbeti tudi te in vzdrževati življenjske 
funkcije. 

III. LASTNOSTI KLORA IN 
UKREPI V PRIMERU IZ
BRUHA 

1. Klorov oblak je viden, je rumeno-
zelene barve, njegovo gibanje lahko 
opazujemo. 

2. Klor je 2,5-krat težji od zraka, izpo
driva ga in se useda na tla. 

3. Nevarni klorov oblak sega do nad
morske višine 210 metrov. 

4. V primeru izbruha klora se je torej 
treba umakniti na nadmorsko višino nad 
'210 metrov, in sicer v smeri proti vetru 
oziroma proti gibanju klorovega oblaka. 

5. Največja nevarnost klora obstaja 
za mesto Krško, za KS Dolenja vas in 
KS Krško polje, del KS Leskovec (Ža-
dovinek) in za območje nizvodno proti 
Brežicam. 

6. Alarmni znak za nevarnost izbruha 
klora je enak kot za radiološko-biolo-
ško-kemično (RBK) nevarnost; to je tri
kratni zavijajoči znak po 20 sekund z 
dvema 15-sekundnima prekinitvama. 

NEVARNOST NAPAD* Z JEDRSKIMI 
- BIOLOŠKIMI ALI KEMIČNIMI 

SREDSTVI 
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OPOZARJAMO PREBIVAL
CE, da v primeru morebitnega 
izbruha klora NE GREDO V 
ZAKLONIŠČA, ampak naj 
poskrbijo za osebno zaščito (z 
zaščitno masko ali mokrim rob
cem) in se takoj umaknejo v višje 
predele občine. Po možnosti naj 
poslušajo radio, kjer jih bomo 
skušali sproti obveščati o potreb
nih dodatnih ukrepih. Hkrati 
opozarjamo, da zaščitne maske 
koristijo le za začasno zaščito ob 
umiku. Zaščitni filter lahko zad
rži le omejeno količino klora do
ločen čas, kipa popolnoma zado
stuje za umik na varno. 

Primerna mesta 
za umik 

Varne lokacije za mesto Krško so: 
• gostilna Tri lučke na Sremiču, pot za 
umik: Strma pot in Pot na Polšco proti 
Sremiču 
• Bučerca - domačija Planine, pot umi
ka: Zdolska cesta do odcepa proti Kre
menu in Bučerci 
• Kremen - cerkev, pot umika: Zdolska 
cesta, za ribnikom proti Kremenu 
• Zdole - osnovna šola, pot umika: 
Zdolska cesta v smeri proti Zdolam 
• Trška Gora - lovski dom, pot umika: 
most čez SAvo do semaforja, pot proti 
Trški Gori 
• Gora - cerkev (gasilski dom), pot umi
ka: Bohoričeva ulica, CKŽ, Pod Goro 
proti Gori 

» 



NAS GLAS Varna lokacija za KS Dolenja vas je 
Lovski dom Libna in predeli na tej višini, 
pot umika: cesta v smeri Spodnja Libna 
- Lovski dom. 

Varna lokacija za Krško polje je Go-
lek, križišče - odcep za Goro, pot umi
ka: Brege - Leskovec - Golek. 

Varna lokacija za KS Veliki Podlog 
je Golek, križišče - odcep za Goro, pot 
umika: Velika vas-Leskovec-Golek. 

Varna lokacija za KS Leskovec je Go
lek, križišče - odcep za Goro, pot umi
ka: Leskovec-Golek. 

Za ostale prebivalce občine Krško ozi
roma posamezne krajevne skupnosti ve
ljajo naslednja navodila o umiku in loka
cijah ob nevarnosti klorovega oblaka: 
• Za KS Leskovec je varna lokacija Go
lek (pot umika po cesti naselja Grič do 
križišča in nato proti Gori). 
• Za KS Senuše sta varni lokaciji vas 
Kobile (pot umika preko Brezovske Go
re) in vas Ravni (pot umika preko Dre-
novca pri Leskovcu in Kurje vasi). 
• Za KS Raka sta varni lokaciji pri 
osnovni šoli na Raki in vas Celine (pot 
umika preko Rake). 
• Za KS Dolenja vas je varna lokacija 
lovski dom na Libni (pot umika preko 
Spodnje Libne). 
• Za KS Krško polje sta varni lokaciji 
krajevni urad Veliki Trn (pot umika pre
ko Mrtvic, Drnovega, Velike vasi in Ra
ke) in stara šola Veliki Trn (pot umika 
je enaka kot pri prejšnji lokaciji). 
• Za KS Veliki Podlog je varna lokaci
ja vas Mladje (pot umika preko Pristave 

pri Leskovcu, Kalc-Naklega, Podbočja 
in Šutne). 
• Za KS Kostanjevica so varne lokaci
je: 
- vas Oštrc pri gostilni (pot umika preko 
Globočic in Dolšc), 
- Črneča vas pri stari šoli (pot umika 
preko Globočic, Dolšc in Oštrca). 
- Male Vodenice (preko Ivanjš in Koča-
nje), 
- Velike Vodenice - Flanešče (pot umi
ka je enaka kot pri prejšnji lokaciji). 
• Za KS Podbočje je varna lokacija 
Prušnja vas (pot umika preko Šutne in 
Mladja). 
• Za KS Brestanica so varne lokacije: 
- vas Ponikve (pot umika preko Stolov-
nika, Erjavca, Vrtače in Malega Razte
za), 
- vas Gorica (pot umika preko Stolovni-
ka, Ilovca in Anž), 
- gostilna Mirt (pot umika preko Stolov-
nika in Erjavca). 
• Za KS Senovo sta varni lokaciji vas 
Spodnji Reštanj (pot umika preko Raz-
kaž) in vas Mali Kamen, gostilna (pot 
umika po cesti za v Mali Kamen). 
• Za KS Rožno je varna lokacija Pre-
sladol (pot umika preko Presladola). 

Ponovno 
o zaščitni 
maski 

Po razglasitvi samostojnosti Repu
blike Slovenije in agresiji JA na našo 
republiko pa še po kasnejših grožnjah 
z uporabo vseh razpoložljivih napa
dalnih sredstev se je med prebival
stvom povečalo povpraševanje po zaš
čitnih maskah. 

Nakup zaščitnih mask za prebival
stvo se je v Sloveniji pričel že leta 
1986, tedaj so bile na voljo le forma
cijske zaščitne maske, kakršne upo
rabljajo v oboroženih silah. Kasneje 
je proizvajalec ("Miloje Zakič" Kruše-
vac) razširil svoj program na izdelavo 
mask za prebivalstvo in otroke. 

Nakup zaščitnih mask je potekal 
prepočasi, zato je bilo izdanih več od
lokov o minimumu sredstev za osebno 
in kolektivno zaščito pred vojnimi dej-
stvovanji in drugimi nevarnostmi (Ur. 
list SFRJ, št. 3/83, Ur. list SRS, št. 
19/83...), ki so zahtevali, da si morajo 
prebivalci, organizacije in zavodi na
baviti zaščitne maske. Nabava mask 
pa ni potekala povsem v skladu z za
mislijo republiškega sekretariata za 
ljudsko obrambo, sedaj ministrstva za 
obrambo. Problem je toliko bolj ak
tualen, saj smo vsi dolžni poskrbeti 
za lastno in vzajemno varnost ter zaš
čito. 

Ker so bile pretrgane vse trgovske 
poti s podjetjem "Miloje Zakič" že v 
času vojne v Sloveniji, se je ministrs

tvo za obrambo odločilo za uvoz. 
Tako smo uvozili masko ruske izdela
ve, ki je dokaj neobičajnega videza, 
saj pokriva celo glavo, iz nje pa vodi 
cev do filtra v posebni torbici. So pa 
te maske preverjene, namenjene so 
za zaščito civilnega prebivalstva. 

Pri nas lahko maske še vedno dobi
te na športnem oddelku Nakupoval
nega centra. Imajo jih v treh veliko
stih, cena je 500 SLT. 

Masko sestavljajo čeladna maska, 
rebrasta cev in filter. Žal pa manjka 
prevedenih navodil, zato ne bo odveč, 
če ponovimo, kako se ta maska upo
rablja. 

Navodila za uporabo 
zaščitne maske: 

- z notranje strani očistimo steklo na 
maski, 

- odrijemo pokrov Hitra, 
- masko spojimo preko gumijaste cevi 

s filtrom, 
- odstranimo spodnji gumijasti čep na 

Hitra, 
- masko nataknemo preko obraza in te

mena, 
- preizkusimo tesnost maske z vdihom 

in zaprtjem spodnje odprtine na filtru; 
če dihanje ni mogoče, ko je vhodna 
odprtina na filtru zaprta, je maska 
pravilno nameščena. 
Masko uporabimo ob znaku za RBK 

nevarnost (trije zavijajoči alarmni znaki 
z dvema presledkoma) in je ne smemo 
sneti, dokler nevarnost ne mine. 
OPOZORILO: ne odstranjujte izhod
nega ventila na maski! 

Če bi se pokazala potreba po nabavi otro
ških zaščitnih mask, to sporočite Občinskemu 
štabu za civilno zaščito (tel. 22-873) in štab 
bo poskrbel za nabavo. 

NAS GLAS NAŠ GLAS - SKUPŠČINSKE DELE
GATSKE INFORMACIJE - Izdaja: IN-
DOK center Skupščine občine Krško -
Naklada: 4400 izvodov - Odgovorni ured

nik: Ivan Kastelic - Uredništvo: CKŽ 12. 68270 Krško, telefon: (0608) 21-868 - telefax 
(SO Krško): (0608) 21-828; 21-678 - Tisk in grafična priprava: Papirkonfekcija d.o.o., 
Krško - Glasilo je oproščeno temeljnega in posebnega davka od prometa proizvodov 
na podlagi mnenja Republiškega sekretariata za informiranje št. 23-91 z dne 25. junija 
1991 - Za točnost podatkov in informacij, ki so objavljeni kot uradna obvestila, 
pojasnila ali strokovna gradiva, odgovarjajo posamezne službe, organi oziroma strokov
ni delavci, ki so pod temi besedili podpisani. - Rokopisov in slik ne vračamo. 
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Sklad stavbnih zemljišč 
malo natančneje 

"Sklad stavbnih zemljišč je približno tolikšen kot naš 
občinski proračun," pravi predsednik upravnega odbora 
te ustanove, Metod Sonc. "To, da ima občina na voljo v 
bistvu podvojena sredstva proračuna, pa je zanjo izjem
nega pomena, zato tudi ni vseeno, kam ta sredstva name
njamo." 

Pretežna plačnika sta podjetje 
Videm in Nuklearna elektrarna 
Krško. Videm zato, ker zaseda 
veliko območje (okoli 4 ha) in 
tako sredstva narastejo, poleg 
tega pa ima zaradi svojega agre
sivnega delovanja na prostor 
tako nabrano vrednost še za en
krat povečano. Nuklearka ima 
svojo osnovno (neto) površino 
objekta pomnoženo s faktorjem 
petnajst, ker ima zaradi specifič
nosti svoje dejavnosti rezerviran 
zase pas s polmerom 500 me
trov. Tudi vsi (in po vseh obči
nah) ostali uporabniki mestnega 
zemljišča plačujejo v ta sklad 
sredstva, ki so v skladu s površi
no njihovih objektov. Zato velja 
še enkrat poudariti, da sred
stva, tako nabrana v skladu 
stavbnih zemljišč, še niso ren
ta! Le da se v drugih občinah 
na tak način nabere denarja le 
za vzdrževanje infrastrukture in 
za kake malenkostne investicije 
(npr. pločnike), pri nas pa so ta 
sredstva kar pomembna. Pred
sednik Sonc pravi: "Namenjamo 
jih za razvoj in za drugo prora
čunsko porabo. Ta sredstva gre
do v krški občini deloma za izva
janje lastnega programa sklada 
(pridobivanje, opremljanje in od
dajanje stavbnih zemljišč), zna
ten del pa jih namenjamo za 
gradnjo infrastrukture po vseh 
krajevnih skupnostih naše obči
ne. Del jih dobi še občinski izvr
šni svet (nekoč smo temu denar
ju rekli 'svobodna menjava dela') 
za uresničevanje lastnih progra
mov. Letošnji program odstopa 
od dosedanjih ravno po tem, da 
smo tokrat bistveno več denarja 
iz sklada namenili izgradnji infra
strukture v krajevnih skupno
stih." 

Občinski sklad stavbnih zem
ljišč je bil v začetku letošnjega 
leta bistveno obremenjen s še 
neizplačanimi programi iz prete
klih let, saj smo praktično vsa 
sredstva porabili za vračanje 
anuitet za kredite. Ravno tako je 
bilo slabo urejeno plačevanje 
obveznosti v sklad, zato je nje

govo vodstvo moralo vložiti ve
liko truda v izterjavo dolgov. 
Kljub temu se še vedno pojavlja
jo zamudniki in neplačniki. "To 
so podjetja," pravi Sonc, "ki na 
svojo obveznost pozabljajo ali je 
ne jemljejo resno. Drži pa, da so 
podjetja dejansko v težavah, 
zato pač skušamo z vsakim iz
med njih posebej poiskati ustre
zno rešitev. 

Kot predsednik upravnega 
odbora sklada se zavzemam za 
to, da bi se bolje organizirali in 
da bi svoje delo veliko bolj ope
racionalizirali, da bi bilo kar naj
bolj poudarjeno uresničevanje 
programa. Pri tem gre za kon
kretno delo na investicijah, ki pa 
zahteva dobro organiziranost 
strokovne službe in konkretno 
odgovornost posameznika! 

Konkreten program sklada za 
leto '91 je sestavljen iz tistega, 
kar neposredno izvaja sklad. V 
to so vključeni letošnji program, 
potem tisti, ki je bil že sprejet v 
preteklih letih, pa še ni dokon
čan, in anuitete minulih let. Vse 
skupaj je vredno okrog 170 mi
lijonov tolarjev. Za t. i. svobodno 
menjavo z izvršnim svetom je 
namenjenih 51 mil. SLT, za infra
strukturo pa okrog 49 mil. SLT. 
Sorazmerno visoka sredstva ce
lotnega sklada, ki so bila v pre
teklih letih pretežno porabljena 
za Krško (Bohoričeva...), smo le
tos v večji meri prerazporedili na 
okoliške krajevne skupnosti. Tu 
so zbrana sredastva iz progra
ma sklada, komunalne infra
strukture in t.i. svobodne menja
ve z IS." 

CENE PRI PROIZVAJALCIH SO BILE V 
prvem polletju letos v primerjavi z enakim obdobjem lani višje za 
49,9 %, cene na drobno za 60,1 %, cene življenjskih potrebščin pa 
za 59,5 %. Posamezne panoge dejavnosti so svoje proizvode in storitve 
podražile tako: PTT za 322 %, elektrogospodarstvo za 105 %, promet 
za 178 %, cene naftnih derivatov so se dvignile za 98 %. 

(Vir: poročilo za skupščino) 

"Clin d'oeil" 
Alojza Konca 
v krški galeriji 

V krški galeriji na Valvasorjevem nabrežju so v petek, 4. oktobra, 
odprli razstavo slik akademskega slikarja Alojza Konca iz Sevnice. 
Tu bodo njegove krajine in tihožitja na ogled do 18. oktobra. 

Ob otvoritvi razstave je Jožef Matijevič, kustos Dolenjskega muzeja 
Novo mesto, v predstavitvi del Alojza Konca posebej poudaril slikar
je vo "maniro slikarske prakse", imenovano "clin d'oeil", ki ustvarja 
podobe tako, da prihajajo v gledalca kakor skozi priprte oči. S tem 
pa, pravi Matijevič, slikar obvaruje svoja likovna dela pred popolnim 
realizmom in daje individualnost sleherni sliki. Razstavljene Zimske 
turbulence, Zaledeneli potok, Perunike, Dolina v sivem, V temino 
gozda, Sončnice, Košenice in druge podobe tako komunicirajo z 
gledalcem vsaka s svojim sporočilom - zdaj s tesnobnostjo, melanho
lijo, mehko otožnostjo, negotovostjo teme zdaj z radostjo svetlih barv 
in svobodo svetlobe in širjave. 

Komunikativnost Končevih slik potrjuje tudi dolg seznam samostoj
nih in skupinskih razstav tega 35-letnega umetnika; prvič je samostoj
no razstavljal že leta 1977, odtlej pa se je njegovo ime pojavilo na 
več kot tridesetih samostojnih in skupinskih likovnih razstavah od 
Ljubljane preko Novega mesta, Maribora in Zagreba do Beograda. 

Na slovesnosti ob otvoritvi razstave v krški galeriji je igral Silvester 
Mihelčič. solist na elektronski harmoniki. 

V krškem kinu 
Do konca oktobra bo 

krški kino predvajal še dva 
erotična filma in dve kome
diji: Grofičine nespodobne 
igre in Sladkorček pa Ninja 
akademija in Ljubim te do 
smrti. 

Alojz konce (desno) in Jožef Matijevič na otvoritvi razstave 
v krški galeriji 

Veseli večer 
na odru in radiu 

V krškem kulturnem domu bo v četrtek, 24. oktobra ob 
19. uri javna radijska oddaja studia Brežice, večer zabavne 
in narodno-zabavne glasbe. Nastopila bosta Alfi Nipič in an
sambel bratov Avsenik. Avseniki bodo predstavili izbor naj
boljših melodij iz svojega dosedanjega delovanja, s sabo pa 
bodo imeli tudi nepogrešljivega Franca Koširja. 
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Ob 10-letnici obratovanja NEK 

Jedrska elektrarna in vlada vsaksebi 
Natanko 2. oktobra se je dopolnilo 10 let, kar krška jedrska elektrarna proizvaja 

električno energijo. Ob obletnici so vodilni ljudje iz elektrarne sklicali novinarsko 
konferenco. Predsednik KPO Stane Rozman, tehnični direktor Josip Aralica in 
vodja službe za projekt RAO Krešimir Fink so predstavili proizvodne in tehnične 
in varnostne dosežke jedrskega obrata, spregovorili pa so tudi o položaju tega 
objekta v naših sedanjih političnih razmerah. 

Krška elektrarna kot pridruženi član 
inštituta lastnikov jedrskih elektrarn 
(INPO s sedežem v ZDA) pri svojem 
obratovanju sledi ciljem, ki jih je posta
vila ta mednarodna organizacija. V ana
lizi za leto 1990, v kateri je INPO obdelal 
380 jedrskih elektrarn, se je krška elek
trarna po njegovih kriterijih uvrstila v 
prvo četrtino, tako po neto proizvodnji 
energije, razpoložljivosti, zanesljivosti 
sistemov (kaže jo faktor neplaniranih 
zaustavitev), kakovosti goriva, dozah se
vanja kot tudi po količini nizko in sred
nje aktivnih odpadkov. Pri slednjih, na 
primer, je po standardih INPO zgornja 
meja 213 kubičnih metrov, NEK jih je 
lani "proizvedla" 166. 

A kljub številkam, ki kažejo, da krška 
centrala dosega svetovne standarde v 
proizvodnji in varnosti, sta s slovensko 
vlado vsaksebi. Celo v vladi priznavajo 
(to sta npr. izjavila ministra Jazbinšek 
in Šešerko v Krškem), da za zaprtje ra

zen političnih razlogov drugih ni, pa 
vseeno vztrajajo pri svoji nameri. Vlada 
si je za cilj postavila zaprtje nuklearke 
do leta 1995, vendar NEK doslej ni do
bila še nobene institucionalne zahteve, 
naj kakorkoli spremeni svoj delovni in 
razvojni plan. Zato vodstvo dela naprej 
po svojem programu - vse drugo tudi 
ne bi bilo veljavno. Program pa predvi
deva nadaljnje tehnološko, varnostno in 
organizacijsko izpopolnjevanje obrato
vanja in nikjer v njem ni govora o kakr
šnem koli predčasnem zapiranju. Tako 
bodo v remontu prihodnjega leta zame
njali celotni procesno-informacijski si
stem, zamenjali kondenzator, izpopolni
li radiološki monitoring. nekatere delov
ne postopke, protipožarno varnost; že 
sedaj delajo na izpopolnjevanju postop
kov za shranjevanje odpada. Vsi ti pose
gi imajo hkrati tudi funkcijo povečeva
nja (ekološke) varnosti, vanje pa bodo 
vložili ogromna finančna sredstva. 

Deset let obratovanja je kratka doba, 
otroška starost v primerjavi z življenjsko 
dobo takega tipa elektrarne, ki se šteje 
od 40 let naprej. Hkrati pa je to dete -
krški posvojenec in pastorek slovenske 
vlade - pokazalo, da lahko veliko da in 
da ga potrebujemo. Zavedamo se sicer 
velike potencialne nevarnosti, ki jo skri
va v sebi, a s čim bi lahko nadomestili 
vso energijo, ki jo proizvaja; s čim bomo 
poplačali Hrvaški, kije lastnik polovice 
elektrarne in je proti njenemu zaprtju; 
kje in kdaj bomo dobili denar za deko-
misijo; kam bomo odložili odpadke in 
kaj storili z iztrošenim gorivom - tega 
ni še nihče povedal. Če pa bo na referen
dumu padla odločitev, da se elektarna 
zapre, preden bodo znani odgovori na 
ta vprašanja, potem se v vodstvu nu
klearke bojijo, da ne preostane nič dru
gega kot nenadzorovano zapiranje. 

Mimogrede omenimo še misel Staneta 
Rozmana o vlogi nuklearke v sloven
skem osamosvajanju: "Plasirala je Krško 
in Republiko Slovenijo v tista okolja v 
svetu, kamor bi bilo sicer nemogoče pro
dreti. To ni primarna vloga tega objekta, 
a je pomemben vzvod. Mi ne lovimo 
priključka v Evropo kot ga vse druge 
dejavnosti; ta veja je že zdavnaj interna-
cionalizirana v celoti." 

Gradnja savske verige elektrarn 

se bo nadaljevala s sofinanciranjem 
Avstrijcev 

"Zaustavitev krške nuklearke ni bila nikoli pogoj za podpis 
sporazuma z Avstrijci o sofinanciranju gradnje verige savskih 
elektrarn," je zatrdil direktor Savskih elektrarn, inž. Jure 
Brguljan. "V protokol smo zapisali le proučitev možnosti za 
zapiranje NEK in iskanje nadomestne energije! Vse to pa 
pride v poštev (po trditvah ministra za energetiko, g. Mihe 
Tomšiča) šele po letu 1995 in po predhodnem referendumu 
v Sloveniji." Sejo Sveta posavskih občin (10. oktobra), na 
kateri naj bi udeleženci temeljito obravnavali problematiko 
financiranja Medobčinskega inšpektorata, je zaradi odsotnosti 
velikega dela članov predsednik Vojko Omerzu moral prekva
lificirati v informativni sestanek. Zbrani funkcionarji brežiške, 
krške in sevniške občine (in novinarji) so lahko prisluhnili 
pojasnilom o gradnji savske verige elektrarn in še o marsičem. 

Direktor Savskih elektrarn, 
inž. Jure Brguljan. je svojo razla
go pričel z bistveno težavo, ki se 

je v tem projektu pojavila ob za
četku leta 1990: premalo denarja 
tako za normalno nadaljevanje 

gradnje HE Vrhovo kot tudi za 
normalno obratovanje celotnega 
sistema. Zato je republiško mi
nistrstvo za energetiko zaupalo 
njihovemu podjetju, naj v sode
lovanju s Smeltom poišče mož
nosti za financiranje nadaljeva
nja izgradnje verige. Rešitev se 
je pojavila v podobi avstrijskega 
elektrogospodarstva. Vso zade
vo so oteževale novonastale raz
mere v državi, a Svetovna banka 
jih je. kljub temu daje aranžmaje 
s krediti zadržala, pisno opozori
la, da še vedno zelo resno računa 
nanje. Po podpisu pogodbe z 
Avstrijci in odprtju možnosti na
bave posojil evropskih in ameri
ških bank so se možnosti za raz

rešitev problema še povečale, 
predpogoj pa je seveda, da Slo
venija postane članica Svetovne 
banke. 

Za uresničitev omenjene inve
sticije sta Smelt in Savske elek
trarne ustanovila novo. skupno 
podjetje, z Avstrijci pa so podpi
sali pogodbo o sovlaganju v raz
merju 60 : 40. V naš delež sodi 
tisto, kar je bilo že narejenega 
na HE Vrhovo, sicer pa bodo 
Avstrijci prvi dve leti sami vlagali 
sredstva in tako dosegli svoj de
lež v investiciji. Tudi svojih 40 
% sredstev bomo sami le težko 
zbrali, zato si bo treba pomagati 
z mednarodnim posojilom. 
Gradnja celotne verige bo trajala 
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Udeležencem sestanka so o projektu gradnje savske verige 
elektrarn poročali (od leve): inž. JVueič (Smelt), mag. Vese-
linovičeva, inž. Brguljan in inž. Trgovac. 
12 let. projekt pa ne bo obsegal 
7. ampak 6 elektrarn. Ena turbi
na manj pomeni 50 GWh manj 
energije. Sprememba pri 
Krškem bo v tem, da bodo jez 
pomaknili nekoliko nad mesto. 
Ob zadnji povodnji se je namreč 
pokazalo, da je to, ob poglobitvi 
rečne struge zaradi povečanja 
padca, edina učinkovita rešitev 
zoper stalno ponavljajoče se po
plave. V prvi stopnji bodo elek
trarne gradili brez zgornje turbi
ne, saj bi do polnega izkoristka 
t.i. vršne energije v tretjo plast 
turbin vezana sredstva predstav
ljala samo mrtvi kapital. Zato jih 
je bolje dograditi naknadno, v 
skladu z možnostmi in potreba
mi. 

Inž. Nučič. predstavnik Smel-
tovega dela podjetja, je opozoril 
na možne zaplete v zvezi z zahte
vami po očiščenju reke Save. saj 
to povečuje stroške investicije. 
Ravno tako je opozoril, da sav
ska veriga ne more biti popolno 
nadomestilo niti za slovenski del 
zaustavljene nuklearkc. saj je 
reka Sava v najbolj kritični dobi. 
to je pozimi, najbolj revna z vo
do. Seveda pa lahko od tu dob
ljena energija bistveno olajša po
ložaj ob ustavitvi NEK. Odpove
dati smo se morali tudi dogovo
rom z italijanskimi sovlagatelji, 
ki bi jim posojilo plačali s tu pri
dobljeno elektriko. Sprva je na
mreč slovenska energetska bilan
ca kazala, da te elektrike ne 
bomo potrebovali vsaj še 15 let. 
Vojna, razstrelitve daljnovodov, 
energetska izoliranost Slovenije 
tudi od njenih (propadlih) sovla-
ganj v Bosni... Na odločitev za 
gradnjo je bistveno vplival tudi 
t.i. narodnogospodarski vidik. 
Gre za stvari, ki jih naša industri

ja zna narediti, oživili bi proi
zvodnjo, povečali zaposlovanje 
... V stanju, v kakršnem smo, 
naša država potrebuje nekaj ta
kih projektov in nekdo jim je že 
pred časom rekel kar "mini New 
deal". Menda bodo elektrarne 
prve na vrsti predvsem zato, ker 
so bili dokumenti zanje v višji 
fazi pripravljenosti. Sledila jim 
bo še gradnja cestnega omrežja, 
le da bomo verjetno opustili va
rianto Šentilj - Mribor - Zagreb 
in se odločili za povezavo Mari
bor - Ljubljana - Koper in Ljub
ljana - Dobova. 

Sicer pa bodo prihodnje leto 
pričeli graditi pri Boštanju (če 
bodo pravočasno izdelani pro
jekti), nato bodo zgradili elek
trarno pri Brežicah in zatem na
predovali po Savi navzgor. S tem 
bodo rešili problem spodnjih vo
da. Vsaki dve leti bodo pričeli 
gradnjo naslednje elektrarne. 

Od mag. Veselinovičeve. pri
stojne za finančno plat projekta, 
smo izvedeli, da je-predvidena 
cena od tu dobljene energije (na 
pragu) 9 pfennigov za kilovatno 
uro za dobo tridesetih let od za
četka obratovanja objekta in da 
imajo težave z različnostjo raču
novodskih pristopov v Sloveniji 
in Avstriji. 

Celotna problematika je sila 
obsežna, zato se bomo tokrat 
omejili predvsem na vprašanja, 
ki so jih pred delovno skupino 
postavili člani vodstev posavskih 
občin. 

V Brežicah bodo nasipi višji 
za 2.5 metra, kar za nuklearko 
pomeni prednost, saj bodo njiho
ve črpalke lažje delale. Nihče pa 
ne ve povedati, kako bo s toplot
no polucijo. Ravno tako nismo 
mogli natančno izvedeti, ali bodo 

naplavine proda in mulja, ki se 
bodo nabrale pred jezovi in ki so 
polne vseh strupenih snovi, ki jih 
v Savo spuščamo že vso povojno 
zgodovino, odlagali na bodočo 
osrednjo posavsko sanitarno de
ponijo ali kam drugam. In kam 
drugam!? Namesto odgovora na 
to vprašanje je inž. Brguljan za
gotovil, da se za jezovi ne nabira 
mulj. ker ga reka sproti odnaša, 
ostaja pa samo prod. 

Ravno tako je mnoge zanimala 
renta, bodisi za izrabo zemljišča 
ali pa za njegovo rezervacijo. Del 
tega problema bodo rešili pri po
gajanjih o koncesiji, sicer pa je 
pravilo, da se 25 % investicije 
nameni za zemljišče in ureditev 
bazenov. 

Naša vlada je pri dogovorih o 
skupnem vlaganju dosegla tudi 
to, da bodo vsa dela. ki jih bodo 
zmogla, lahko dobila naša podje
tja. Pri tem smo slišali tudi zgod

bico o "poslovni iznajdljivosti" 
naših .izvajalcev. V natečaju za 
dela pri elektrarni Koralpe so bili 
naši ponudniki menda redno za 
3()-40 % dražji od tujcev in so 
zaradi tega seveda bili ob delo. 
Kljub vsemu se jim je potem pri 
tujcih očitno izplačalo prevzeti 
funkcije podizvajalcev za vsa ta 
(izgubljena) dela! 

Energijo bosta partnerja, po 
besedah inž. Trgovca (Savske 
elektrarne), uporabljala v skladu 
z deležem pri vlaganjih. Avstrijci 
so se tudi uprli poskusom naše 
strani, da bi si v primeru potrebe 
zagotovila možnost odkupa nji
hovega dela investicije in energi
je. Pravijo, da oni niso bančniki, 
ampak so svoji deželi dolžni za
gotoviti potrebno energijo. Zato 
so v pogodbo zapisali samo obve
znost, da se v primeru potrebe 
na evropskem tržišču poišče za
dostna količina energije. 

Nekje pred Krškim bo stala ena izmed hidroelektrarn 

Otroški živžav 
V likovni delavnici pred (soorganizatorico) knjigarno in gale
rijo Opus so aktivistke komaj dohajale navalu otrok, ki so 
hiteli risati, slikati, modelirati, barvati... 
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90 let Gasilskega društva Podbocje 

Ni majhnih in velikih društev 
Člani Gasilskega društva Podbocje so 29. septembra praznovali 90. obletnico obstoja. Proslavo so načrtovali že za 6. julij, 

je pojasnil predsednik društva Franc Černelič, vendar je bila zaradi vojne prestavljena. Ob svojem prazniku so najprizadev-
nejšim članom podelili republiška priznanja ter odličja občinske gasilske zveze, GD Podbocje pa je za marljivo devetdesetletno 
delo prejelo gasilsko plamenico 1. stopnje. 

Gasilsko plamenico 3. stopnje so prejeli Martin Baznik, Andrej Zupančič in Martin Frankovič. Jože Kerin je dobil gasilsko 
odličje 3. stopnje. Gasilsko odličje 2. stopnje so si prislužili Fani Dobrave, Viktor Baznik, Jože Frankovič, Viljem Vrhovšek 
ter Jože Zupančič. 

V gornjih prostorih gasilskega doma so pripravili bogato razstavo starih dokumentov, ki govorijo o prizadevnem delu GD 
Podbocje vse od leta 1901, ko je bila v Ljubljani ustanovljena Požarna bramba Sveti Križ. "Dokumenti so vse bolj pomembni, 
saj se jih ne da nadomestiti," je v uvodnem govoru poudaril g. Franc Černelič. Dvajset ustanoviteljev je takrat zbralo denar 
za ročno prevozno črpalko, ki jo je upravljalo 6 do 8 mož na vsaki strani, ki pa je danes še vedno v korist. 

iVa praznični dan so podboški gasilci pokazali svojo staro /Vaj ob tem spomnimo, da je društvo ob 90. obletnici letos 
brizgalno muzejske vrednosti (leva slika). V imenu GD Pod- prejelo tudi znak občine Krško. (Foto: Andreja Zibret) 
bočje je gasilsko plamenico 1. stopnje prevzel Jože Mramor. 

Sedaj ima društvo najsodobnejšo opremo, med člani pa je vedno tudi veliko mladih. V gornjih prostorih gasilskega doma 
je opremljena učilnica, v kateri poučujejo člane in krajane. Gasilski dom ima popolnoma urejene garažne prostore, v kratkem 
pa bodo obnovili tudi fasado. Podpredsednik Gasilske zveze Slovenije Tone Koren je pohvalil delo GD Podbocje in dejal, 
da GZS ne pozna majhnih in velikih društev, ampak so vsa enako pomembna. 

Andreja Žibret 

Drugi razvojni oddelek 
odprt 

V petek, 4. oktobra, smo se v prostorih vrtca na Šolski 1 a otroci, 
vzgojitelji, ravnatelji, svetovalni delavci in predstavniki družbenih 
dejavnosti občine Krško zbrali na otvoritvi drugega oddelka za otroke 
z motnjami v razvoju in si potem ogledali njegove prostore. 

Organizirana skrb za otroke z motnjami v razvoju v predšolskem 
obdobju se je pričela pred šestimi leti, ko smo z zaposlitvijo strokovnih 
delavcev začeli ne samo z zgodnjo diagnostiko otrok z motnjami v 
razvoju, temveč zlasti z vključevanjem otrok v ustrezno obravnavo. 
Delo s takšnimi otroki pomeni vedno tudi "bitko s časom", ker se 

zavedamo, da zamujenega enostavno ni mogoče nadoknaditi. Special
ni pedagog, fizioterapevt, logoped, psiholog so za celostno obravnavo 
otroka in družine nujni strokovni delavci, katerih skupno delo lahko 
otroku z motnjami v razvoju utira pot v njegovo nadaljnje življenje. 
Človeška narava izbira po svojih zakonitostih in tako imamo v vsakem 
vrtcu v občini po dva ali več takšnih otrok. To pa pomeni, da jih 
moramo vsak dan v Krško pripeljati in potem odpeljati nazaj v matične 
vrtce. Kajti sodobnim strokovnim tokovom glede integracije teh otrok 
v redne oddelke lahko sledimo le v krških vrtcih. Zaenkrat je naš 
cilj zagotoviti možnosti predšolskega usposabljanja za vse otroke iz 
naše občine ob kvalitetnem poglabljanju strokovnega dela z otroki 
in njihovimi starši. 

Na vabilu, ki smo ga poslali vsem povabljenim, je pisalo: "Kdor 
hoče videti, mora gledati s srcem", in upamo, da bo takšnih vedno več. 

Mag. Zdenka Zalokar-Divjak 
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V najstarejših plasteh Ajdovske jame 

'lik pred koncem letošnjih izkopavanj je arheologe pri delu obiskal predsednik 
predsedstva Republike Slovenije, dr. Matjaž Kmecl (na sliki s soprogo). Potem 
ko je z zanimanjem poslušal pripoved Milene Horvatove, ki vodi celotno arheološko 
delo pri Ajdovski jami, in Draška Josipoviča, vodje izkopavanj pleistocenskih 
plasti (na sliki levo), je navdušeno pripomnil: "Vi pa res ogromno veste!" Kajti 
iz neznatnih drobcev znajo arheologi do neverjetnih razsežnosti rekonstruirati 
podobo življenja, ki zakopano leži pod nami. 

je ilovnata, sklepamo, da je nastala v 
toplejšem obdobju), sicer raztresenega, 
vendar dopušča pričakovanje, da bomo 
pri nadaljnjem izkopavanju prišli do ku
rišča. Če najdemo kurišče, bomo ob 
njem morda našli tudi izdelke človeka 
iz stare kamene dobe." Raziskave v 

Ajdovski jami bodo trajale še kakšnih 
pet let. Najdbe bodo vsestransko obde
lane in pripravljene tudi za javno prezen-
tacijo. Predmeti, najdeni v mlajših (ho-
locenskih) plasteh, pa bodo. če bo de
nar, pripravljeni za razstavo morda že 
prej. 

Ali je bila Ajdovska jama pri Nemški 
vasi pribežališče človeka že v stari kame
ni dobi? Na to vprašanje skušajo med 
drugim odgovoriti arheologi, ki že več 
desetletij raziskujejo to arheološko toč
ko na ozemlju krške občine. Letos naj 
bi nadaljevali izkopavanja junija, pa so 
jih zaradi znanih dogodkov morali pre
staviti v september. V dvanajstih dneh 
so med raziskovanji najstarejših, pleisto
censkih plasti jamskih usedlin prišli do 
nadvse zanimivih odkritij. 

Arheolog Draško Josipovič, ki je vo
dil raziskave teh najstarejših usedlin iz 
ledenodobnih obdobij zemeljske zgodo
vine, nam je povedal: "Že Srečko Bro-
dar. ki je pred 53 leti začel raziskovati 
Ajdovsko jamo, je postavil domnevo, 
da je bila jama paleolitska postojanka, 
to pa zaradi treh značilnosti, ki so skup
ne takim lokacijam: jama je ravninska, 
v neposredni bližini je voda, v jami so 
našli kosti jamskega medveda. Letos 
smo poskusno zakopali v ta, še nepreko-
pani del jame in prve ugotovitve kažejo 
na pravilnost Brodarjeve domneve. Od-
kopali smo okoli 5 kubičnih metrov le
denodobnih sedimentov. ki so bili formi
rani v treh plasteh. Prva in tretja sta 
gruščnati, srednja je ilovnata. V vseh 
smo odkrili kosti jamskega medveda in 
še ostanke drugih živalskih vrst (srne, 

svizca, divje mačke, ptiča). Najdba, ki 
največ obeta, pa so ostanki lesnega og
lja. Tega smo našli v ilovnati plasti (ker 

ISajdba iz Ajdovske jame: hrbtenično 
vretence jamskega medveda, živali, ki 

je izumrla pred 20.000 leti, na višku le
dene dobe. 

Poročilo o 
delovanju NE 
Krško 
SEPTEMBER 1991 
Proizvedena električna energija: 405.260 
MWh (neto). 
Segrevanje Save: 
- dovoljeni delta T: 3,0° C 
- maksimalni delta T: 3,0° C 
- povprečni delta T: 2,51° C 
Tekočinske emisije 

1. Koncentracija radioaktivnosti v efluen-
tih pred izpustom v Savo je bila v mejah za 
pitno vodo (po Ur. listu SFRJ, S787, za sku
pine posameznikov iz prebivalstva). 

2. Delež od največje skupne dopustne letne 
radioaktivnosti v tekočinskih efluentih (tritij 

- 20 TBq, ostali dopustni radionuklidi - 200 
GBq): 
- tritij 8,5 % 
- ostali 0,03 % 
Plinske emisije 

1. Koncentracija radioaktivnosti (na razda
lji 500 m) je bila v mejah za zrak (po Ur. 
listu SFRJ, 8/87, za skupine posameznikov 
iz prebivalstva). 

2. Delež od letno dovoljene doze za NEK 
zaradi emisije na razdalji 500 m (50 mikroSv): 
0.0005 % . 
Radioaktivni odpadki 

1. Število radioaktivnih sodov, uskladišče
nih septembra: 
- RAO srednje aktivnosti: 26 
- RAO nizke aktivnosti: 0 

2. Število vseh do sedaj uskladiščenih so
dov: 8211. 

Septembra je elektrarna dosegla 100-od-
stotno razpoložljivost in 87,74-odstotno izko
riščenost. 
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Dr. Jože Pučnik: 

O nadaljnjih korakih mlade slovenske države 
Na Čatežu in v Krškem se je 2. septembra mudil predsednik koordinacije D E M O S , 
dr. Jože Pučnik. V Termah se je pogovoril s tamkajšnjim vodstvom, v Krškem 
pa si je ogledal podjetje Point in se v hotelu sestal s tukajšnjimi člani Socialdemo
kratske stranke. V svojem uvodnem nagovoru se je lotil najprej mednarodnega 
položaja Slovenije in razmišljanja o njenih nadaljnjih korakih. 

Izrazil je prepričanje, da ni bistvo v med
narodnem priznanju Republike Slovenije, 
pač pa v tem, da moramo postati dejansko 
samostojni, neodvisni, da moramo dokazati, 
da smo sposobni suvereno obvladati vse, kar 
se dogaja na našem ozemlju. Priznanje bo le 
posledica dejanske osamosvojitve in suvere
nosti. V to sodi tako odločanje o tem, ali še 
potrebujemo tuje opazovalce na 'svojem 
ozemlju, odnosi s sosedi, varovanje meja, ca
rine, ureditev (oživitev) gospodarstva, lastna 
valuta... 

Med utemeljitvami o potrebi po uvedbi slo
venskega denarja (sedaj že vemo, da je to 
tolar) smo slišali tudi argumente, kot so: od 
4. aprila naprej tudi Slovenija ni prispevala 
niti dinarja v sklade federacije, sredstva so 
na posebnih računih in bodo ostala pri nas, 
ker se zvezna vlada ni bila pripravljena dogo
voriti, da bi tako zbrana sredstva imeli na 
voljo Slovenija, federacija in tuji opazovalci. 
Velika količina dinarskih sredstev je v ino
zemstvu, kamor se (pod ceno) na črno proda
jajo in od koder bodo slej ali prej v velikih 
količinah pljusknila nazaj čez mejo. Pred tem 
se moramo nekako zavarovati. Končno pa je 
monetarna politika instrument vplivanja na 
gospodarski razvoj. Ker že imamo neodvisen 
gospodarski sistem, moramo imeti tudi ta si
stem vplivanja, "čeprav so vanj vključene ne
katere lepe in nekatere grde stvari (spodbu
janje razvoja posameznih dejavnosti, preraz-
porejanje sredstev po potrebi in zagotavljanje 
solidarnosti, ki nam bo ob naraščajoči brez
poselnosti in socialnih problemih še kako po
trebna...)," je dodal. 

Dr. Pučnik je komentiral tudi sklep Slove
nije, da sicer še ostane kot pogajalka na haa-
ški konferenci, vendar bo nastopala samo
stojno in bo sodelovala samo pri urejanju 
posledičnih problemov naše osamosvojitve. 
Gre torej za urejanje zapuščinskih vprašanj 
bivše federacije, ne pa drugih. Mi torej tam 
nismo pripravljeni sodelovati pri pogajanjih 
o nekakšni novi skupni jugoslovanski državi, 
pa naj bo to konfederacija, federacija ali kar
koli drugega. Smo zainteresirani in priprav
ljeni prispevati k temu, da se rešujejo proble
mi v ostali Jugoslaviji, vendar nismo priprav
ljeni opustiti svojih ciljev. Po njegovem mne
nju mora Slovenija pristati na to, da neka 
evropska avtoriteta (komisija) prevzame raz
delitev jugoslovanskih dolgov na posamezne 
republike. "Prepričan sem, da se v Jugoslaviji 
o ničemer več ne bomo mogli sporazumeti. 
Mi pa potrebujemo jasen pregled naših obve
znosti do tujine, saj brez tega ne bomo mogli 
normalizirati svojih finančnih in gospodarskih 

- lahko se dogovorimo za dolgoročni posto
pek tega odplačevanja, 

- najbolj verjetna možnost pa je, da na pod
lagi tega, da sprejmemo razrešitev take 
mednarodne komisije, zaprosimo, da se 
nam del dolga briše. 

odnosov. Zato je v našem interesu, da sprej
memo odločitev (razsodbo) komisije, ki bi jo 
sestavljali npr. predsedniki državnih bank pe
tih evropskih držav, in morda še kake druge 
podobne komisije, ki bi razdelila premoženje 
federacije od blagovnih rezerv, kolikor jih 
bo, do stavb, premoženja v tujini... Le tako 
bomo lahko kot Slovenija pričeli pogajanja 
z našimi upniki o tem, kako urejati naše dol
gove. Imamo različne možnosti: 
- lahko predlagamo, prosimo, zahtevamo 

prolongiranje, 

Trenutno je jugoslovanski dolg vreden le 
nekaj čez 20 % nominalnega dolga, slovenski 
pa kar 44! Z razreševanjem tega problema 
moramo torej pohiteti, saj je svet očitno ugo
tovil, da je Slovenija nekaj drugega kakor 
Jugoslavija, in se nam zna zgoditi, da bo vred
nost našega dolga končno zrasla na nominalo. 
Zato se nam izplača sprejeti razsodbo medna
rodne komisije, čeprav bo za nas gotovo neu
godna. Važno je, da se vrednost našega dolga 
točno določi in da se obravnava ločeno od 
ostalih delov države." 

Dr. Pučnik se je 
pred sestankom s 
člani Socialdemo
kratske stranke v 
Krškem ustavil v 
podjetju Point. Od 
leve: Anton Bučar, 
Igor Avsec in Jože 
Pučnik 
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Seveda je beseda tekla tudi o mednarod
nem priznanju Slovenije, o tem, kako in zakaj 
so tuji diplomati spreminjali stališča, o uma-
zanosti politike in njeni soodvisnosti od cele 
vrste čednih in nečednih interesov. Alterna
tiva!? Če nas že priznati ne more, lahko svet 
vsaj prepreči popoln gospodarski zlom slo
venskega gospodarstva. To pomeni, da si mo
ramo prizadevati za širitev gospodarskega so
delovanja s tujimi partnerji. Domače razmere 
moramo čim bolj normalizirati in se notranje 
okrepiti kot družba. Svetovna javnost je po 
besedah dr. Pučnika na naši strani, čeprav 
so politiki prisiljeni upoštevati različne raču-
nice, zato priznanja Slovenije nič več ne more 
zavreti. Ne bo se pa dalo izogniti mučnemu 
čakanju. V tem času je treba dejansko norma

lizirati življenje, gospodarsko, finančno, na
vezati stike, skratka, napraviti vse tisto, kar 
pomeni dejansko samostojnost države. Raz
členil je tudi strategijo boja za mednarodno 
priznanje v luči odnosov z ostankom Jugosla
vije, sicer pa so poslušalci v svojih vprašanjih 
nanizali vrsto problemov, za katere so hoteli 
pojasnilo, od zakonodaje o lastninjenu, za
drugah in denacionalizaciji, ki že nekaj časa 
slovenski skupščinski lonec drži na vrelišču 
in odjeda drugod potrebno ustvarjalno ener
gijo, do kadrovskih vprašanj o sposobnosti 
in politični barvi poslovodnih delavcev, do 
družbenih dejavnosti, odvisnih od praznega 
proračuna. Vanj podjetja ne plačujejo pri
spevkov, njihovi delavci pa bentijo nad obu
božanim zdravstvom, zdravstveni in šolski 

kadri so obsojeni na beraško palico, naša 
družba pa na nezadovoljstvo in nemire. 

Beseda je nanesla na socialnost Socialde
mokratske stranke. Ljudje, ki so ostali brez 
zaposlitve, se nanje obračajo po pomoč. "Ni 
naloga socialdemokracije, da rešuje proble
me nezaposlenosti, pač pa morajo to opraviti 
sindikati. Bistvo socialnosti socialdemokraci
je je v tem, da družba s solidarnostjo poskrbi 
za pomoč vsem, ki si iz objektivnih vzrokov 
s svojo sposobnostjo in prizadevnostjo ne mo
rejo zagotoviti okolju primernega standarda. 
Sicer pa mora v družbi funkcionirati sistem 
'ustvarjanja priložnosti' za sposobne, iznajd
ljive in prizadevne ter zavarovalništva, kjer 
si bo vsak posameznik dolžan zagotoviti mi
nimum varnosti tudi za hude čase!" 

Liberalno-demokratska stranka: 

Na obisku pri posavskih članih LDS 

V začetku oktobra so imeli svoj obisk iz Ljubljane pri Liberalno-de-
mokratski stranki v Posavju. Namesto napovedanega Jožefa Školča, 
ki ga je zadržalo zasedanje republiške skupščine, sta prišla Gregor 
Golobic in Roman Jakič, poslušat pa ju je prišla dobra desetina članov 
iz Posavja. To poudarjam zato. ker nas je bilo novinarjev šest in ker 
je na skoraj VSEH povolilnih strankarskih shodih slika približno 
enaka. Pridejo ljudje iz vodstva (KATEREKOLI) stranke, nekaj 
članov "s terena" in več ali manj vedno isto število novinarjev. Ljudje 
iz Ljubljane se nad takim obiskom sploh ne pritožujejo, saj so ga 
najbrž vajeni. Tudi ni verjetno pričakovati, da bodo volilci množično 
drli na delovne konference svojih strank. Zato bo najbolje, da se s 
tako sliko sprijaznimo tudi lokalni funkcionarji in novinarji. 

Gosta iz Ljubljane sta svojim poslušalcem predstavila pogled svoje 
stranke na aktualna dogajanja v Sloveniji in skušala projicirati stran
kino videnje nadaljnjih dogodkov ob osamosvojitvi. 

Nujno je seveda prišel na vrsto tudi komentar trditev, ki jih je v 
svoji zadnji knjigi "100 dni vojne v Sloveniji" zapisal Danilo Slivnik. 
Ta vodstvo Liberalno-demokratske stranke obtožuje petokolonarstva. 
Avtorja bo stranka tožila in gospod Golobic je tudi zatrdil, da med 
vojno niso izvajali demilitarizacijskih aktivnosti. Res pa je. da sedaj 
obsojajo ponovno uvajanje obramboslovja v učne programe. Gosta 
sta komentirala tudi novo slovensko ustavo, ki da mora biti pač 
takšna, kakršne so ustave v demokratično urejenih družbah, zato bi 
jo morali imeti možnost presoditi tudi ljudje v tujini, katerih mnenje 
je lahko odločilno za mednarodno priznanje Slovenije. Kot eno od 
točk. pri katerih se dajo identificirati stališča LDS. sta gosta omenila 
tudi vprašanje legalnosti abortusa. ki da mora biti zapisano tudi v 
ustavi, saj s prepovedjo ne bi zmanjšali števila teh posegov, pač pa 
bi ženske ponovno izročili na milost in nemilost mazačem in zasluž-
karjem na "črnem trgu". 

Posavski člani LDS so pred obiskovalca postavili vprašanje o stališ
čih stranke do lokalne samouprave. Njun odgovor: Lokalna samou
prava je zapisana kot del meddržavne konvencije, ki jo bo mlada 
slovenska država zagotovo slej ali prej morala sprejeti in upoštevati. 
Kljub temu sta zmogla toliko poguma, da sta vpričo odločnih borcev 
za regijo Posavje naštela tudi nekaj negativnih točk regionalizacije. 
a sta priznala, da so ti kraji in njihova samostojnost skozi vso povojno 
zgodovino bili podrejeni nekemu središču izven svojega območja. 

* / 
•i' 

Od leve: Branko Žibret (tajnik LDS za Posavje), Gregor Golobi 
Roman Jakič, Ida Novak-Jerele (LDS Krško) 

ZDRAVILNA TELOVADBA. S TELO-
vadbo je mogoče popravljati nekatere slabosti telesne drže, če začne
mo dovolj zgodaj, jih lahko tudi popolnoma preprečimo. Zelo primer
na za to je tako imenovana vadba shiatsu. v katero so vključene tudi 
vaje za pravilne gibe iz vsakdanjega življenja, npr. pravilno pripogi-
banje v sedečem položaju, vzdigovanje bremen, pravilno vstajanje s 
sedeža, pravilno dihanje pri obremenitvah itd., ki lahko med drugim 
preprečujejo bolečine v križu oziroma hrbtenici. Vadba, ki jo je 
podjetje Dren tokrat organiziralo za ženske udeleženke, poteka v 
krškem dijaškem domu vsak ponedeljek in četrtek zvečer. 

Poleg tega so v podjetju oktobra ponudili še dva programa. V 
leskovški šoli vodi Stane Iskra, mojster karateja. t. i. šolo moderne 
samoobrambe (karateja in ju-jutsa). za individualne interesente pa 
je na voljo program zdravilne telovadbe in masaže shiatsu. ki naj bi 
pomagal odpravljati trdovratno nadlogo - celulitis. 
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Dren 
- podjetje za rekreacijo in turizem Krško 

Območna organizacija sindikatov Posavja - Krško je ustanovila DREN d.o.o. 
- Podjetje za rekreacijo in turizem. "Program Dren" podjetja je usmerjen v 
organizacijo in izvajanje tiste korektivno-rekreacijske dejavnosti, ki ima pozitiven 
vpliv na zdravje ljudi. Med njimi je znan rek o zdravju: "Zdrav kot dren", zato 
tudi ime DREN za podjetje in program. V ta program želimo vključiti populacijo 
ljudi, ki je postala zaskrbljena za lastno zdravje in se zaveda posledic fizičnega 
propadanja zaradi gibalne nedejavnosti. Z dejavnostmi pa želimo informativno-pre-
M iiI i MU i prispevati k vzgoji ekološko osveščenega človeka. V kratkem opisu pro
grama Dren predstavljamo že znane dejavnosti Šole zdravega življenja kot tudi 
nove (VADBE SHIATSU, FITNESS, ZDRAVILNA TELOVADBA, KARATE 
SAMOOBRAMBA, različne oblike terapije, turizem), s katerimi poskušamo us
treči potrebam novega človeka. 

"Šola zdravega življenja" 
Krško - v krajih, 
kjer imajo makro in mikro 
klimatske pogoje (Nerezine) 

Temeljna funkcija "Šole zdravega življe
nja" Krško je navajanje na zdrave življenjske 
navade in pridobivanje le-teh pod ugodnimi 
klimatskimi pogoji. Pod vplivom naravnih 
dražljajev (zraka, vode in sonca) zadovljuje-
mo biološko potrebo po vsakdanji gibalni ak
tivnosti, utrjevanju zdravja in krepitvi organi
zma. 

Program je razdeljen na dva dela. ki se 
razlikujeta po namenu in intenzivnosti izvaja
nja raznih aktivnosti. 
1. Program podaljšane rehabilitacije - zdrav
stvena rekreacija 

Ta del programa je namenjen tistim, ki 
imajo zdravstvene težave oz. "bolezni civili
zacije" (angina peetoris. srčni infarkt, zvišan 
krvni pritisk, lažja oblika sladkorne bolezni, 
motnje v presnovi maščob itd). Za udeležbo 
v tem delu programa je obvezno priporočilo 
zdravnika. 
2. Programirani aktivni oddih 

Drugi del programa je namenjen veliki ve
čini ljudi, ki jih spremljajo degenerativni po
javi kot moteči dejavniki. To so dejavniki, 
ki vplivajo na zmanjšanje psihofizičnih (mo
toričnih in funkcionalnih) sposobnosti. 

Vadba SHIATSU kot 
preventivno-korektivna 
dejavnost 

Izhajajoč iz dejstva, da ena sama zvrst gi
balne dejavnosti ni univerzalna, je nastala 
ideja o metodi vadbe SHIATSU. Da pridobi
mo večjo sposobnost organov in organskih 
sistemov, jih moramo aktivirati, da delajo z 
natančno lokalizirano obremenitvijo. 

V to metodo vključujemo: 
- različne oblike gimnastike (korektivne. te

rapevtske, dopolnilne itd). 

- streching kot obliko gimnastike (s statični
mi držami omogočamo dolgotrajno mišično 
raztezanje), 

- elemente borilnih veščin (položaje, kon
centracijo, dihanje) - vadbo aktivnega in 
pasivnega dihanja. 

- kitajske terapevtske dihalne vaje in kon
centracijo (chi-kung) in drugo. 

FITNESS - program 
razvijanja telesne 
sposobnosti 

Fitness je namenjen tistim, ki želijo še več 
vložiti v svoje telesne sposobnosti (moč. gib
ljivost in vzdržljivost). Da bi dosegli potrebne 
telesne sposobnosti, je potreben poleg meto
de vadbe shiatsu še aerobni trening, v kate
rega vključujemo: športno hojo. fartlek - te
kalni sprehod z variacijami tempa v hoji in 
teku. jogging in hitrejši tek. 

Glede na to. da je program FITNESS za
htevnejši od ostalih programov, ga priporoča
mo zdravim ljudem, čeprav ni nujno, da je 
zdrav človek tudi telesno sposoben (fit). 

Program zdravilne 
telovadbe za starejše 

Kardiolog W. Hollman je dokazal, da je 
mogoče še v letih staranja izboljšati funkcije 
srca in ožilja oz. zmožnosti sprejemanja kisika 
(aerobna vzdržljivost). Strokovnjaki ugotav
ljajo, da je za kvaliteten vsakdanjik potrebna 
tudi "funkcionalna kondicija". V tej so poleg 
aerobne zmogljivosti zajete še: mišična moč 
in vzdržljivost, prožnost ter koordinacija in 
ravnotežje. 

Vzhodnjaška borilna veščina KARATE kot 
samoobramba za starejše in mlajše 

Tudi vadba karateja je sredstvo, ki ima 
večstranski učinek na krepitev organizma. 
Pridobivajo se psihofizične (motorične in fun
kcionalne) sposobnosti, hitrost, gibčnost, 
moč. zmožnost pravilnega reagiranja v raznih 

situacijah. Pomemben je tudi vpliv na člove
kov značaj (pridobivanje samozavesti). V tem 
delu programa ni mišljena vadba za tekmo
valno obliko karateja. 
Masaža SHIATSU kot oblika naravne terapi
je 

Masaža shiatsu koristi predvsem mišične
mu sistemu. Če so mišice preveč napete, grča-
ve. lahko pod vplivom različnih oblik masaže 
shiatsu ohlapnejo in se sprostijo. Sistematič
no obdelovanje tako imenovanih refleksov s 
pritiskom ali manipulacijo izboljša delovanje 
živcev in omogoči sprostitev. 

Turizem 

Znano je. da je ena važnejših funkcij turi
zma prav zdravstveno-rekreacijska funkcija. 
Ta bi morala biti vsebovana v vsaki obliki 
oddiha. Ker je rekreacija na letnem oddihu 
pomembno korektivno-kompenzacijsko 
sredstvo, se bomo povezovali s turističnimi 
središči za izvajanje zdravstvene rekreacije 
(Šole zdravega življenja) povsod tam. kjer 
bodo za to zagotovili potrebne pogoje. 

ZAKLJUČNA BESEDA 
Iz opisa dejavnosti programa DREN je raz

vidno, da je poudarek na zdravstveno usmer
jeni gibalni dejavnosti. Vanjo želimo vključiti 
vse, ki želijo s preventivnimi ukrepi utrjevati 
in krepiti zdravje, in tudi vse, ki po medicinski 
rehabilitaciji ostanejo brez možnosti strokov
nega in nadziranega nadaljevanja rehabilitaci
je oz. terapije. 

Program zdravstvene rekreacije nadzira dr. 
Jelka Pleško-Corenc, specialistka medicine 
dela, prometa in športa, in je tudi strokovni 
svetovalec programa DREN. 

D Avtor in vodja programa D R E N : 
Stane Iskra 

Pa še to: 
Sedež podjetja DREN d.o. je na CKŽ 14. 

Krško (Območna organizacija sindikatov Po
savja). njegov direktor je Marjan Urbane. 

Sponzor programa DREN je Zavarovalni
ca TRIGLAV Krško. 
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Lovska družina Brestanica: 

Tekmovanje psov na 
ribnikih v Mačkovcu 

LOVSKA DRUŽINA BRESTANICA JE 
kot del svojega delovnega programa organizirala tekmovanje lovskih 
psov. To je bila t.i. specialna tekma v vodnem delu, izvedli pa so jo 
21. septembra na ribnikih v Mačkovcu pri Brestanici in udeležilo se 
je je 12 tekmovalcev. To tekmo sicer vsako leto organizira Lovsko-ki-
nološko društvo Posavja, zato je njegovo vodstvo Brestaničanom še 
posebej hvaležno za ves vloženi trud. 

Pri vodji tekmovanja, gospodu Francu Zorkn, ki je tudi predsednik 
brestaniške lovske družine, smo poizvedeli za rezultate tekmovanja. 
Prvo mesto, je zasedel nemški ostrodlaki ptičar Nil Milene Ocvirk iz 
LD Ig, drugo Dina Središka Janka Ivanuša iz LD Ptuj, tretje pa Cana 
Središka Ivana Cernatiča iz LD Lijak - Nova Gorica. Štirje prvouvr-
ščeni so dosegli maksimalno število točk (48), uvrščeni med 5. in 8. 
mestom so dosegli po 46 točk. V takem primeru se njihovi dosežki 
razvrščajo glede na starost psov, ki tekmujejo: mlajši ima prednost 
in se uvrsti višje! Domačini so dosegli 7. in 8. mesto (s po 46 točkami) 
ter 11. (38) in 12. (32) mesto, medtem ko so v ekipnem tekmovanju 
zmagali člani LD Sp. Ptujsko polje, drugi so bili člani LD Brestanica 
I (Kranjc, Slemenšek), tretji pa iz LD Brestanica II (Zakšek, Marn). 

"Lovska družina Brestanica je povabila k sodelovanju vodnike lov
skih psov različnih pasem," pravi predsednik Lovsko-kinološkega 
društva Posavje, gospod Franc Svetec. "Odziv je bil presenetljiv, saj 
se je tekme udeležilo 12 vodnikov s psi iz vse Slovenije. Izid tekmo
vanja je bil zelo dober, preseneča le skromnejša uvrstitev domačih ' 
tekmovalcev, ki imajo zelo dobre in preizkušene pse." 

To je po besedah gospoda Svetca tipična preizkušnja lovsko uporab
nega psa za delo po strelu na vse vrste divjadi, velik poudarek pa je 
na delu po krvni sledi. Tekmovanja, kakršno je bilo tudi v Brestanici, 
morajo potekati v globoki vodi (ribniku ali rahlo tekoči vodi), ki ima 
bregove poraščene z ločjem. V vodo spustijo divjo raco, ki jo mora 
pes iz kritja prignati pred strelca. Največje možno število točk doseže 
tisti tekmovalni pes, ki določeni teren preišče sistematično in natan
čno, ki prižene raco pred strelca, jo potem uplenjeno pravilno prinese 
in odda vodniku. "Pravilno" pomeni, da se po prihodu iz vode ne 
sme otresti ali spustiti plena na tla, temveč mora pred vodnika sesti 
in na povelje oddati raco. 

Som za vikat! 
POLETJE SE JE IZTEKLO IN SOMI SO 
ponovno postali leni, pripravljajo se na zimo. V avgustovski vročini 
pa, ko je v topli vodi presnova najintenzivnejša, najbolj potrebujejo 
hrano in najbolj ropajo. Takrat napoči čas tudi za ribiške trofeje, 
kakršna je tale na naši fotografiji. Soma, 175 cm dolgega in 20 kilo
gramov težkega, je v Krki pri Vidmovem rekreacijskem centru v 
Karlčah na deževnika ujel Franc Svetec iz Krškega. Kljub temu da 
se je z vsem ribiškim žarom spustil v pripovedovanje o tem, da som 
lahko poleti prime vsakomur, da pa ga je treba tudi znati (z neprimer
nim priborom) privleči iz vode, ni pozabil na skromnost. Povedal 
nam je, da je avgusta letos samo dva centimetra krajšega soma pri 
Kronovem ujel njegov ribiški kolega Marjan iz Mokronoga, da je pri 
Borštu 25-kilogramskega v Krki ujel gostilničar iz Krške vasi, Jože 
Prah, da pa je morda kak skromnež anonimno potegnil še večjo 
trofejo, pa se z njo ne hvali! 

Tudi to je priznal Franc Svetec, da gre del zasluge za letošnji ulov 
njegovima lanskima inštruktorjema, vrhunskemu strokovnjaku Duša-

nu Vučajnku in Stanetu Metelku. "Lani mi je namreč na Savi pretrgal 
vrvico beli amur. Ko sem jima potožil o tem, sta mi strokovno pojasnila 
vse o utrujanju velike ribe in letos nisem naredil iste napake!" pravi. 
Menda je svoje k uspehu prispevala tudi (pre)mehka palica, ki ujetemu 
somu ni omogočala, da bi sunkovito potegnil in se osvobodil tanke 
najlonske vrvice (0,35 mm). Kljub temu so poznavalci ocenili, da s 
takim priborom lahko ribič le izjemoma premaga 20-kilogramskega 
soma. Vsekakor je boj trajal dobro uro in pol, nekako med deveto 
in enajsto zvečer, v mraku in nato v temi, ko si je treba pomagati z 
vsemi drugimi čutili razen z očmi. Utrujeni som se je pustil voditi do 
brega. "Spustil sem se v vodo do kolen, otipal hrbet in glavo, poiskal 
spodnjo čeljust in ga privlekel na suho." 

Franc Svetec (zaposlen v krški Obrtni zadrugi Resa) je bil dolga 
leta uspešen lovec in rejec lovskih psov, z njimi je tudi uspešno 
tekmoval (1986. jugoslovanski prvak v Kostolcu!), z ribištvom pa se 
ukvarja šele šest let. Zato ima njegova avgustovska trofeja še večjo 
težo, kot jo je videti na tehtnici! 

Podboški košarkarji 
izgubili 
KOŠARKARSKI KLUB PODBOČJE JE 
svojo prvo prvoligaško tekmo odigral doma v nedeljo, 6. oktobra. 
Pomerili so se s Tinexom iz Medvod in izgubili. Rezultat je bil 71:76 
(46:34). Novi prvoligaš Podbočje je tekmo pričel zelo motivirano. V 
drugi polovici prvega polčasa so vodili že s 14 točkami razlike, polčas 
pa zaključili z 12 točkami razlike v svojo korist. Podbočjani so bili 
prepričani, da bodo lahko zmagali, kar jih je v drugem polčasu uspa
valo. Gostje so razliko nadoknadili ter minimalno povedli. To mini
malno prednost so obdržali do konca tekme. 

Kljub vsemu pa domača ekipa ni razočarala in lahko upa, da bo 
v naslednjih tekmah dosegla boljše rezultate. Igralec tekme je bil 
Siniša Krivokapič, pohvalo pa si zaslužijo tudi vsi ostali igralci in 
občinstvo, ki je ves čas tekme bodrilo domače igralce. 

(Viki Jurečič, KK Podbočje) 
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Ribiško tekmovanje 
obrtnikov 

(1979): 1. Božičnik (Koprivnica), 2. Cedilnik (Senovo), 3. Kodrič 
(Podbočje), ekipno: 1. Koprivnica; 7. razred (1978): 1. Kadunc (Ko
stanjevica), 2. Novak (Raka). 3. Petrič (Kostanjevica), ekipno: 1. 
Kostanjevica; 8. razred (1977): 1. Dolmovič (Leskovec). 2. Cehte 
(Senovo). 3. Štokar (Kostanjevica), ekipno: 1. Senovo. 

Pionirke - 5. razred (1980): 1. Rostohar (Krško), 2. Zupančič 
(Leskovec), 3. Debeljak (Krško), ekipno: 1. Krško; 6. razred (1979); 
1. Bromše (Brestanica). 2. Dvornik (Podbočje). 3. Urbančič (Senovo), 
ekipno: 1. Brestanica; 7. razred (1978): 1. Strajner (Kostanjevica). 
2. Žaren (Leskovec). 3. Jane (Leskovec), ekipno: 1. Leskovec; 8. 
razred (1977): 1. Rabič (Krško), 2. Lajkovič (Leskovec), 3. Cerovšek 
(Krško), ekipno: 1. Krško. 

SKORAJ DVA KILOGRAMA TEŽAK 
krap, ki ga je Dušan Vučajnk (na sliki) privlekel iz brestaniškega 
ribnika, mu je pomagal do posamične zmage na II. ribiškem tekmo
vanju slovenskih obrtnikov v Krškem. Tekmovanje je bilo v soboto, 
28. septembra, na ribnikih Mačkovci in udeležilo se ga je devet 
tričlanskih ekip. V vabilu k udeležbi so organizatorji tekmovanja 
(Obrtna zbornica Krško) zapisali, da je dovoljen lov na vse vrste vab, 
nagrade pa so razdelili za najtežjo ribo, za najuspešnejšega posame
znika in za najboljšo ekipo. Najtežjo ribo je torej ujel krški steklar 
Dušan Vučajnk (na sliki s 1975-gramskim krapom), za njim se je 
uvrstil Roman Kodrič z Vrhnike (1500 g), tretji pa je bil Janko 
Medved iz Novega mesta (1075 g). Dušan Vučajnk je zmagal tudi v 
konkurenci posameznikov (skupni ulov: 3250 g), drugi je bil Vinko 
Kotar iz Zagorja (3200 g) in tretji David Mole z Vrhnike (2525 g). 
Seveda so tudi ekipno zmagali Krčani, drugi do bili Vrhničani in 
tretji Sevničani. 

Tekmovanje so omogočili Obrtna zbornica Slovenije, TKI Globoko 
ter krški obrtniki Parketarstvo Pire, Cvetličarna Kerin, Lončarstvo 
Kržan (Raka) in Graverstvo Končina. Udeleženci pa so svoje zado
voljstvo izrazili tudi z obljubo, da prihodnje leto zopet pridejo. 

OBČINSKI JESENSKI KROS JE 3. OKTO-
bra organizirala športna zveza Krško. Na Stadionu Matije Gubca se 
je pomerilo 80 pionirjev in 76 pionirk iz vseh osnovnih šol. V skupni 
razvrstitvi vseh kategorij je pri pionirjih zmagala OŠ Kostanjevica 
točkami pred Krškim in Brestanico, pri pionirkah pa Krško pred 
Leskovcem in Brestanico. V posameznih kategorijah so se na prva 
tri mesta uvrstili naslednji: 

Pionirji-5. razred (letnik 1980): I. Kučič (Kostanjevica). 2. Divjak 
(Brestanica). 3. Kuhar (Podbočje). ekipno: 1. Brestanica; 6. razred 

KRŠKO JE DANES, VSAJ V OČEH 
Posavja, že kar veliko mesto. Njegovi prebivalci se, žal, 
med sabo tudi zato vse manj poznamo. Med nami je bržčas 
kar nekaj takih, ki so bili še leta nazaj aktivni športniki, 
a so ob prihodu v naše mesto na to "pozabil i" oziroma 
svojega znanja in veselja niti niso poskušali uveljaviti v 
novem okolju. 

ROKOMETNI KLUB KRŠKO, KI 
deluje že več kot 35 let, si še kako želi. da bi v vrste svojih 
ekip pa tudi med funkcionarje pritegnil vse tiste, ki jih to 
delo še zanima in bi bili pripravljeni pomagati v svojem 
prostem času. 

Morda so med Vami . ki ste se v Krško priselili v nekaj 
zadnjih letih, še nam "neznani" bivši rokometaši . VSI STE 
PRISRČNO VABLJENI V NAŠ KLUB KOT IGRALCI, 
VODJE EKIP ALI FUNKCIONARJI . Vsi boste še kako 
dobrodošli . Javite se: pisno na naslov ROKOMETNI 
KLUB KRŠKO, CKŽ 14 (Skupščina občine Krško) ali 
po telefonu na številko 22-222 (do 15. ure) ali 31-351 (po 
16. uri). 

Rokometni klub Krško 

LETOŠNJE POLETJE BO V GRENKO-
sladkem spominu ostalo marsikateremu otroku. Ni jih namreč malo, 
ki so jim zaradi norih časov "padle v vodo" počitnice na morju ali v 
planinah. Tudi taborniki s te slike bi morali poleti v prave planine, 
v Vrata. Pa je bilo potovati negotovo in krški planinci so organizirali 
tabor kar na Bohorju. Čeprav je bil samo tolažilni, je bil po drugi 
strani za marsikoga še bolj privlačen, saj so vodniki do skrajnosti 
sprostili pravila. Domišljija in razigranost sta dobili prosto pot do 
čim bolj izvirnih načinov zabave in čim bolj premetenih ukan - brez 
slabih namenov, seveda. Ne vemo natanko, domnevamo pa, da je 
ravno razposajenost vodički Darji Boh zlomila nogo. Če bi bila ob 
pravem času lepo pridna kot ti štirje pod šotorom, se ji to najbrž ne 
bi bilo zgodilo! (Foto: Darja Boh) 
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ŠPORTNO REKREATIVNO DRUŠTVO 
"ŠPORTNI KRANJCI" (na sliki) je v petek, 11. oktobra, praznovalo 
8. obletnico svojega obstoja. Društvo združuje skupino vrstnikov, ki 
so se pred časom zavedeli, da jim premalo gibanja in družabnosti 
najeda zdravje, zato so od posedanja, doma in izven doma, prešli na 
rekreacijsko dejavnost: mali nogomet, streljanje, kegljanje, zimske 
športne igre na snegu v Zviki, če to snežne razmere dopuščajo... 
Svojo športno dejavnost jemljejo kot rekreacijo in se ne udeležujejo 
tekmovanj ali turnirjev. Osmo obletnico so proslavili v gostilni Murko 
s podelitvijo vsakoletnega priznanja najaktivnejšemu članu. Letos je 
največ točk za prisotnost na rekreacijskih srečanjih, za udeležbo v 
igrah, za dosežene rezultate na internih tekmovanjih in igrah dosegel 
Miha Urbanč iz Krškega. Ugotovili so tudi, da so z delom dosedanjega 
predsednika društva zadovoljni, zato so mu kar podaljšali mandat. 
Še leto dni bo to Zlatko Zorič. (Foto: Ljubo Potočnik) 

Starši! Poskrbite za varno vožnjo vašega otroka 
s posebnimi otroškimi sedeži! 

Skupina strokovnjakov Evropske 
skupnosti priporoča za večjo varnost 
otrok v osebnih avtomobilih posebne 
otroške sedeže. Sedež pri trčenju ublaži 
moč udarca in ga porazdeli na večjo po
vršino. Pri trčenju mizica zadrži telo, 
sedež pa prepreči nevarne udarce. Ob
stajajo različni sedeži: 
• za dojenčke od 9 do 10 kg 
• različni sedeži za otroke glede na težo 
• posebne podloge, jahači, na katerih 

otrok sedi in uporablja običajni varnos
tni pas 

Otrok, visok nad 150 cm. lahko brez 
dodatnega sedeža in podloge uporablja 
varnostni pas v vozilu. 

Slovenijales ponuja nov avtomobilski 
varnostni sedež CHlCCO za dojenčke, 
v 4 skupinah: 
• skupina O (do 10 kg) 
• skupina 1 (od 9 do 18 kg) 
• skupina 2 (od 15 do 25 kg) 

• skupina 3 (od 22 do 36 kg) 
SOZ GALEB Izola je predstavila var

nostne sedeže JERKO. izdelane po 
evropskih standardih, za otroke od 9 
mesecev do 4. leta starosti, težke do 18 
kg. Informacije dobite po telefonu: 066/ 
51 409. 

n 

985 
CENTER 

ZA OBVEŠČANJE 

POKLIČITE NAS V VSEH PRIMERIH, KO SO 
OGROŽENA ČLOVEŠKA ŽIVLJENJA IN MATE
RIALNE DOBRINE IN 

1 V PRIMERU VEČJIH PROMETNIH IN DRU
GIH NEZGOD; 

2. OB POŽARIH IN EKSPLOZIJAH; 
3. PRI POJAVU NALEZLJIVIH ALI DRUGIH 

BOLEZNI, 
4 OB PREKINITVI ELEKTRIČNEGA TOKA ALI 

POMANJKANJU VODE; 
5 OB NEVARNOSTI SNEŽNIH IN ZEMELJ

SKIH PLAZOV ALI ŽAMETOV; 
6. V VSEH OSTALIH PRIMERIH POTREBE 

OBRAMBNEGA IN SAMOZAŠČITNEGA 
UKREPANJA 
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Sladkorna bolezen 

Bitka, kakor življenje dolga 
Oktober je mesec boja proti sladkorni bolezni. Vodilno vlogo v teh prizadevanjih 

imajo društva sladkornih bolnikov, ki jih je v Sloveniji 35 in so zdruiena v Zvezo 
društev Slovenije za boj proti sladkorni bolezni. Letos je zveza dopolnila 35 let 
svojega obstoja. Na povabilo Društva diabetikov Posavja so obletnico slovesno 
zaznamovali 11. oktobra v viteški dvorani brežiškega gradu. 

Diabetes je bolezen civilizacije, v no
vejšem času pa hitro in vztrajno narašča, 
ugotavljajo statistiki. Ta zakonitost tudi 
naših krajev ni obšla. Po strokovnih oce
nah je med posavskim prebivalstvom 4-
5 % (okoli 3000) sladkornih bolnikov, 
vendar vsi še niso ugotovljeni. Diabeto-
loška služba Posavja s sedežem v Breži
cah ima registriranih okoli 1400 bolni
kov iz vseh treh občin. 

Sladkorna ni samo bolezen, ki v dolo
čeni meri spremeni življenje slehernega 
bolnika, pač pa tudi bolezen, ki povzro
ča številnč trajne, težke in včasih tragič
ne komplikacije. Zato je nadvse po
membno, da jo čim prej odkrijemo ter 
jo začnemo pravočasno in pravilno zdra
viti. Zato bi morali o njej veliko vedeti 
in obenem poznati vse možne načine, 
kako ustaviti ali vsaj zmanjšati njeno raz
diralno delovanje. Glavno orožje v boju 
proti sladkorni bolezni, katere vzrokov 
največkrat ne poznamo in ki je še ne 
znamo ozdraviti, je torej informiranost. 

Društvo diabetikov za brežiško, sevni-
ško in krško občino je bilo ustanovljeno 
leta 1982, vendar v preteklih letih ni 
zaživelo. Letos, ob 35. obletnici Zveze 
društev Slovenije, so sklenili, da bodo 
storili vse, da bi delo v njem steklo. Za 
to so doslej naredili nekaj pomebnih ko
rakov. Sprejeli so delovni program in 
izbrali pravo, zares prizadevno osebo za 
svojega predsednika: Ivana Živiča. Tudi 
odločitev, da prevzamejo organizacijo 
slovesnosti ob obletnici republiške zve
ze, je imela ta namen. 

V programu društva, ki ga že od vsega 
začetka tudi uresničujejo, ima ključno 
mesto informiranje o sladkorni bolezni. 
To izvajajo na strokovnih predavanjih v 
društvu, preko sredstev javnega obveš
čanja, razstavnih panojev v zdravstvenih 
ustanovah in glasila, ki ga Zveza društev 
izdaja že sedmo leto in ima sedaj 15.000 
izvodov. Tako bolniki kot drugi ljudje 
ga lahko dobijo v diabetoloških ambu
lantah in posvetovalnicah. Posavsko 

društo bi želelo priskrbeti strokovni pri
ročnik za slehernega bolnika, zato so 
zaprosili izvršne svete posavskih občin 
in Zavarovalnico za finančno pomoč. 
Načrtujejo tudi prikaze izdelkov proi
zvajalcev diabetične hrane, obiske na 
domu pri diabetikih - invalidih, tesnejše 
sodelovanje z zdravstveno in socialno 
službo. S trgovinskimi organizacijami v 
Posavju se bodo skušali dogovoriti, da 
bi v trgovinah uredile ločena prodajna 
mesta za diabetično hrano. 

Ob vseh nadlogah, ki jih diabetiki 
trpijo že zaradi bolezni, jih zdaj hoče 
udariti še zakonodajalec. V osnutku no
vega zdravstvenega zakona je predvide
no, da bi morali sladkorni bolniki plače
vati zdravljenje sladkorne bolezni, nje
nih zapletov ter vsa potrebna zdravila 
in pripomočke. Participacije v višini od 
5 do 50 odstotkov bi bile hudo breme 
za bolnike, ki so prisiljeni na doživljenj
ske terapije (poleg dietne hrane, ki je 
tudi za polovico dražja od običajne). 
Zato se je posavsko društvo pridružilo 
zahtevi drugih društev in vodstva zveze, 
da novi zakon zagotovi zavarovanim 
osebam plačilo v celoti: za preprečeva
nje, odkrivanje in zdravljenje sladkorne 
bolezni vključno z njenimi posledicami, 
za zdravila, pripomočke in samokontro
lo. To nasezadnjc ni nobena specifična 
zahteva; temelji na določilih saintvincej-
ske deklaracije, ki jo je sprejela Evrop
ska diabetična federacija. 

Na slovesnosti v brežiškem gradu je o Zvezi društev Slovenije spregovoril njen predsednik Štefan Temlin (na skrajni desni). 
V imenu gostitelja je udeležence pozdravil predsednik posavskega društva Ivan Živič (drugi z desne). Ob obletnici je Zveza 
podelila zahvalne listine ter zlate in srebrne plakete za uspehe pri doseganju ciljev organizacije; iz Posavja je najvišje 
priznanje, zlato plaketo, prejela dr. Vanda Kostevc-Zorkova (na skrajni levi), ki sicer vodi diabetolosko službo Posavja, v 
društvu pa je nepogrešljiva zaradi svojih strokovnih predavanj. Vodstvo brežiške občine (na sliki sta predsednik SO Teodor 
Oršanič in predsednik IS Ciril Kolešnik) je Zvezi društev Slovenije ob obletnici podelilo občinsko plaketo. 


